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Napínavý souboj o Bílý dům. Donald Trump napadl sčítání hlasů
Americké prezidentské volby byly extrémně vyrovnané, sčítání v době uzávěrky tohoto vydání zatím vítěze neodhalilo. V přepočtu hlasů na volitele vedl
demokratický kandidát Joe Biden (vlevo), volební štáb současného šéfa Bílého domu Donalda Trumpa (vpravo) ale požádal o přepočítání hlasů ve státě
Wisconsin a zastavení sčítání v Michiganu a Pensylvánii. Trump se přitom už dříve prohlásil za vítěze a demokraty obvinil z nekalostí. Biden ve svém
projevu vyzval k dokončení sčítání hlasů. Více čtěte na straně 13. 2x AP

„VYPLATILO SE SLEDOVAT
CHUTĚ TŘÍ POROTCŮ“
RISK VÍTĚZI SOUTĚŽE MASTERCHEF ROMANU STAŠOVI VYŠEL STRANA 9

Svátek slaví: Miriam

Češi se vrhli na knihy,
kromě povinné četby
Knihovny. Před jejich zavřením se lidé dostatečně předzásobili. Oblíbené čtení. Táhly detektivky, romány
pro ženy a historické příběhy. Nejpůjčovanější autoři. Patří mezi ně Mornštajnová, Hartl i Vondruška STRANA 8
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Modré čáry nyní
malují v Praze 9.
VMalešicích dráždí
i neřidiče.

Zóny placeného stání nedáva-
jí některým čtenářům dení-
ku Metro spát. Do redakce
nám dorazily desítky připo-
mínek a postřehů. Třeba od
čtenářky Heleny Šindelové,
která vyfotografovala nedba-
le vyznačené modré zóny
v Malešicích.
„Místo toho, aby vyznačili

místo, kde se nesmí stát, pro-
tože zde občas přecházejí
chodci, oficiálně takové mís-
to zahrnuli do parkoviště.
A chodci? Maminky s kočár-
ky? Invalidé? Ti ať si trhnou
nohou a sedí doma,“ napsala
nám čtenářka, která za svůj
fotopostřeh pořízený
v Bydžovského ulici získává
odměnu tři sta korun.

Aktuálně rozmalovávané
čáry v deváté městské části
zase štvou čtenáře, jenž vystu-
puje pod přezdívkou Odji-
nud. Podle něj dokonce celý
projekt zón v této částimetro-
pole neprobíhá legálně. „Spě-
chají a tím porušují závazné
zákonné postupy. Nemá to

schválený projekt, pouze vy-
věsili návrh. Současně teď
musí po několik víkendů ob-
čané přeparkovávat stovky,
nebo dokonce tisíce aut. A to
máme vrchol pandemie,“
kroutí hlavou čtenář.
Připomínky čtenářů řešil

deník Metro s Technickou

správou komunikací (TSK),
jež má vyznačování zón na
starosti. Podle její mluvčí Bar-
bory Liškové ale v žádném
z případů nedošlo k pochybe-
ní. „Všem řidičům se za mož-
né komplikace omlouváme
a děkujeme za jejich pocho-
pení. Vždy se řídíme platný-
mi postupy a pravidly. V pří-
padě Prahy 9 provádíme zna-
čení zón na základě platného
Opatření obecné povahy, kte-
ré bylo vydáno 7. října tohoto
roku. Proces vydání trvalé
úpravy pro obě oblasti běží
paralelně,“ vysvětluje Liško-
vá. Práce se podle ní nemo-
hou během pandemie zasta-
vit. „Zahájení platnosti zón
placeného stání pro zmiňova-
nou oblast je od 4. ledna
2021. Tedy v zimním období,
kdy hrozí zhoršení klimatic-
kých podmínek pro malová-
ní zejména vodorovného do-
pravního značení. Nemůže-
me tedy realizaci příliš odklá-
dat,“ dodává. FILIP JAROŠEVSKÝ

Momentka z Malešic HELENA ŠINDELOVÁ

foto za

300
Kč

Placené stání

Obyvatelé Prahy 9 museli
v předchozích týdnech načas
uvolnit některé ulice.

● Zaparkovat mohli u poliklini-
ky Prosek nebo u hřbitova.
Po dohodě s magistrátem
pro ně byly vyhrazeny
také krajní pruhy v ulici
Vysočanská.

● V Malešicích se spustí zóny
30. listopadu. Původně měly
platit již od tohoto pondělí.
Kvůli zhoršení epidemické
situace byly omezeny úřední
hodiny radnice, kde se par-
kovací oprávnění vyřizují.

● Od pondělí 2. listopadu se
ale aktivovaly zóny placené-
ho stání na území Hanspaul-
ky v Praze 6.

● Na řadu přijdou i Letňany.

Nové zóny budí emoce. Dělají
se na Proseku i v Malešicích

inzerce
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Seznam všech prodejen na www.albert.cz

Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 4. 11. do 10. 11. 2020
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.
Test DNES 09/2020 vyšel v deníku MF Dnes 22. 9. 2020.

den
6 ks

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-37

2190
34,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-55

7490
169,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-22

14390
186,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-35

6990
109,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-53

3490
74,90

Máslo
• 250 g
• 100 g = 8,76 Kč
• do vyprodání zásob

Husa
• mražená
• cena za 1 kg
• různé hmotnosti

Pilsner Urquell
6pack
• světlý ležák
• 6× 0,5 l
• 0,5 l = 23,98 Kč
• 1 l = 47,97 Kč

Franz Josef
Tuňák steak
• 170 g
• 100 g = 29,09 Kč
• vybrané druhy

Albert Mandle
• 500 g
• 100 g = 14,98 Kč

NEJLEVNĚJŠÍ
RODINNÝ NÁKUP
BEZ KOMPROMISU NA KVALITĚ

KAŽDÝ TÝDEN
ZA VÁS HLÍDÁME
NEJVÝHODNĚJŠÍ
ZBOŽÍ NA TRHU

NEPORAZITELNÉAKCE TÝDNE

inzerce

Ke konci letošního roku do-
jde k dalšímu rozšíření Praž-
ské integrované dopravy
(PID) do oblasti Berounska
a Hořovicka. Zavedeno má
být 23 nových linek a šest stá-
vajících bude změněno. Zru-
šeno naopak bude 43 linek
mimo systém PID. „Díky inte-
graci bude možné na jednu
jízdenku využívat všechny au-
tobusy na této trase, ale i vla-
ky, na které budou například
v Hořovicích navazovat také
místní autobusy. Rychlíky lin-
ky R16 tady jezdí zhruba kaž-
dou hodinu a z Hořovic vás až
do centra Prahy dostanou za
55 minut,“ říká mluvčí orga-
nizátora dopravy Ropid Filip
Drápal.
Základem podle něj zůsta-

ne prodloužená zastávková
linka 380, která nově pojede
v Berouně přes Velké sídliště
a po trase dnešní linky C20 až
do králodvorské části Poča-
ply. Nově tedy již nepojede
přes Plzeňku a Autobusové
nádraží. Jako expresní spoje-
ní pak bude z Nových Butovic
po dálnici sloužit nová linka
394, která pojede přes Be-
roun a Králův Dvůr až do Zdic
ve stopách dnešní linky C19.
„A k tomu bude nově vedená
zrychlená linka 384, která po-
jede ze Zličína po dálnici do
Loděnice, dále přes Vráž, Be-
roun a Králův Dvůr. Každý
druhý spoj pak pojede přes
Zdice až do Hořovic,“ dodává
Drápal.
Podobně jako s pražskou

MHD zamíchala pandemie
i s procesem integrace do
Středočeského kraje. Odklá-

dala se hlavně v oblastech Zá-
smucka, Voticka, Kokořínska
a Dobrovicka. Na mapce níže
si můžete prohlédnout, kam
až se dalo začátkem letošní-
ho roku dojet v rámci tarifu
PID s možností využití pře-

stupních jízdenek i časových
kuponů. A to v papírové
i elektronické podobě, včet-
němožnosti nákupu jednorá-
zového jízdného u řidiče či
pomocí mobilní aplikace PID
Lítačka.

Loni se připojilo Příbram-
sko, Slánsko a rovněž oblast
kolem Benešova. Výraznými
úpravami nyní prochází také
oblasti Slánska a části Kladen-
ska. „V případě připomínek
doporučujeme obyvatelům

obcí obrátit se na své volené
zástupce, se kterými jsou jízd-
ní řády dojednávány. Alterna-
tivně jemožné oslovit též nás
prostřednictvím e-mailu:
ropid@ropid.cz,“ doplňuje
Drápal. JAR

Integrace. Na jeden lístek do Hořovic

Krátce

Obchod stvrzen
Společnost Pražská teplá-
renská definitivně patří
francouzské firmě Veo-
lia Česká republika, kte-
rá ji koupila od Energe-
tického a průmyslového
holdingu podnikatele Da-
niela Křetínského. Ob-
chod posvětil Úřad pro
ochranu hospodářské
soutěže. Pražská teplá-
renská dodává teplo do
více než 230 tisíc domác-
ností a desítek adminis-
trativních budov nebo
podniků. ČTK
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Jak uzdravit
přírodu? Ceny
Adapterra Awards
ukazují pozitivní
příklady.

Projekt navrácení řeky Dyje
do původních meandrů letos
bodoval v soutěži Adapterra
Awards o nejlepší počiny, kte-
ré pomáhají přizpůsobit měs-
ta, domy a krajinu změnám
klimatu. Uspěly i projekty
z hlavního města. Výsledky
včera oznámila pořadatelská
Nadace Partnerství.
Kategorii zaměřenou na

pracovní prostředí firem vy-
hrál kampus ČSOB v Radli-
cích. Podle organizátorů je
budova vytápěna i ochlazová-
na pozoruhodnou rozsáhlou
soustavou čerpadel, má roz-
sáhlé zelené střechy a chytře
využívá dešťovou vodu. V sek-

ci pražských projektů zvítězi-
la ekologická úprava šestihek-
tarového pole, takzvaných
Plužin v Dolních Počernicích.
Podle primátorova náměstka
Petra Hlubučka jsou krásným
příkladem adaptačního opat-
ření pro zlepšení krajiny, kva-
lity zemědělské půdy i pro-
středí pro Pražany. „Hospoda-

říme podle zásad ekologické-
ho zemědělství, které nově
zavádíme na všech pozem-
cích hlavního města. Jednoli-
tý lán jsme rozdělili ovocný-
mi stromořadími a mezemi
na menší políčka, na kterých
střídáme plodiny bez použití
chemie. Používáme tradiční
způsoby hospodaření a vypěs-

tované plodiny navíc putují
do místních škol či dětských
domovů,“ popsal náměstek
primátora.
Vedle úprav koryta Dyje

přispívá k zadržení vody
v době sucha i rovněž oceně-
ný systém mezí a tůní, který
v Dřevništi na Sedlčansku
vlastnoručně vybudoval Lu-
bor Křížek. Počin zároveň brá-
ní bahenní záplavě z okol-
ních polí při deštích.
V zastavěné ploše porotci

ocenili park u Rakováčku,
který vybudovalo město
Rokycany. Nakonec byl oce-
něn i téměř soběstačný dům
Jana Chvátala z Dobřejovic.
Stavba je z velkoformátových
slaměných bloků doplně-
ných dřevem, hlínou a celuló-
zou. Obyvatelé domu využíva-
jí dešťovou vodu, s chlazením
pomáhá jak zelená střecha,
tak důmyslné vnější stínění
oken. Do druhého ročníku
soutěže bylo přihlášeno
78 soutěžících. ČTK

Na okraji Prahy se hospodaří postaru. VOJTA HEROUT

Lidé mohou od včerejška při-
spívat do veřejné sbírky na
obnovu požárem zničeného
kostela sv. Michala ze 17. sto-
letí, kterou spustil magistrát.
Sbírka potrvá rok. Dřevěný
pravoslavný kostel ze 17. sto-
letí stál v zahradě Kinských
a byl vmajetku hlavníhoměs-
ta. Škoda se podle magistrátu
pohybuje v řádu několika mi-
lionů korun, přesnější částka
zatím známa není. Do sbírky
mohou lidé přispět na
transparentním účtu s číslem
500089822/0800. Podle radní
pro kulturu Hany Třeštíkové
se v úterý uskutečnila schůz-
ka odborníků ohledně obno-
vy vyhořelého kostela. „Dob-
rou zprávou je, že Národní
muzeummámnohemvíce in-
formací o stavbě kostela, než
jsme čekali,“ uvedla radní.
Město nyní zbytky památky
zabezpečí před deštěm amra-
zem. Dřevěný kostel stál v za-
hradě Kinských od roku
1929, kdy byl do Prahy roze-
braný přivezen z obce Velké
Loučky u Mukačeva v tehdej-
ší Podkarpatské Rusi, nyní na
Ukrajině. ČTK

Nejvyšší v Čechách
Vedení Prahy 13 podepsalo
memorandum s developerskou
firmou Trigema o plánované
stavbě Top Tower u stanice met-
ra Nové Butovice, která se má
stát nejvyšší budovou v Čechách.
Dohodu schválila rada městské
části, její postup kritizoval opo-
ziční zastupitelský klub Zelených
a Pirátů.

Tramvaj pro Klokánky
Až 70 procent z prodejní ceny vý-
robků z charitativní kolekce
s motivem tramvaje na lince čís-
lo 22 věnuje dopravní podnik za-
řízením pro ohrožené děti Kloká-
nek. Kolekce je nově v nabídce
fanshopu podniku. Autorkou ko-
lekce je ilustrátorka Karolína Ur-
bánková, která ji vytvořila bez ná-
roku na honorář. ČTK

Petra Pecková a spol. si plácli
Lídři stran, které se dohodly na krajské vládě ve středních Čechách, včera
v Praze podepsali koaliční smlouvu. Vítězní STAN budou vládnout s ODS,
Piráty a Spojenci pro Středočeský kraj, které tvoří TOP 09, Hlas a Zelení.
Hejtmankou se má stát volební jednička STAN Petra Pecková (na sním-
ku). Koalice se bude opírat o 50 z 65 hlasů v zastupitelstvu. ANO, které
dosud ve středních Čechách vládlo, skončí s 15 hlasy v opozici. MAFRA

Sbírka. Lidé se
mohou složit
na kostelík

Krátce

V soutěži zabodovalo
také pole u Počernic

inzerce
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Mohou si odpoči-
nout při kávě
a dortíku, spokoje-
ny jsou cukrárny
a kavárny.

Zajímavý projekt, jenž najed-
nou podpoří jak zdravotníky
v jejich těžkých chvílích, tak
podnikatele, kteří živoří.
VOlomouci se rozjela iniciati-
va s názvem DOBRO(TY). Lidé
přes dárcovskou výzvu mo-
hou koupit zákusky a iniciati-
va je poté bude distribuovat
do olomoucké fakultní ne-
mocnice.
Projekt se zrodil na zákla-

dě sdělení na Twitteru, kdy
se lékaři z covidových odděle-
ní zmínili o tom, že na rozdíl
od jara podporu od veřejnosti
již tolik necítí. „Dohodli jsme
se proto na univerzitě, že by-
chom tammohli posílat svači-

ny a dobroty. Součástí projek-
tu tak bude nejen podpora
zdravotníků, ale i kaváren,
kterémusí být nyní uzavřeny
a jsou v náročné situaci,“
uvedla Tereza Poláčková
z Dobrovolnického centra
Univerzity Palackého. Dárcov-
skou platformu spustilo cen-
trum ve spolupráci se Skaut-
ským institutem.
O první přípravu svačinek

se postarali kavárníci
z Coffee Library. „Ve várce by
mělo být 70 balíčků, za jednu
objednávku dostane kavárna
maximálně 7000 korun. Balíč-
ky budeme poté rozvážet, bu-
deme se snažit pokrýt co nej-
více oddělení,“ doplnila Po-
láčková a dodala, že část zřej-
mě zamíří do vojenské ne-
mocnice. KroměCoffee Libra-
ry se do přípravy pochutin za-
pojí kavárna Na Cucky či ka-
várna z kinaMetropol, svačin-
ky přichystá také Naše Café.
Projekt vyvolal v Olomouci

velký ohlas. Do dárcovské

platformy na stránce
www . d a r u jm e . c z / p r o -
jekt/1203778 se do včerejšího
večera zapojilo již 170 lidí,
kteří dosud přispěli na konto
více než 42 tisíci korunami.
„Moc nás to překvapilo,“ do-
plnila Poláčková. ČTK

Model pro uvolňování nebo
zpřísňování opatření podle
stavu epidemie covidu-19
v Česku, který vzniká na mi-
nisterstvu zdravotnictví,
bude mít pět úrovní rizika,
na něž budou navázána kon-
krétní opatření. Hodnotit se
podle něj bude situace v jed-
notlivých krajích. Na včerej-
ším jednání sněmovního vý-
boru pro zdravotnictví to
řekl poslancům ministr zdra-
votnictví Jan Blatný.

V České televizi uvedl, že
žádné rozvolňování přijatých
opatření není pravděpodob-
né v příštím týdnu či deseti
dnech. Pro posuzování kon-
krétního regionu na škále
nula až sto procent rizika se
bude používat čtrnáctidenní
počet nových případů na
100 tisíc obyvatel, zásah po-
pulace seniorů, zjednoduše-
né reprodukční číslo a podíl
pozitivně testovaných lidí ze
všech testů. ČTK

DOBRO(TY)

Muffiny, sladké rohlíčky,
dortíky či brownies mohou
dodat potřebnou energii
zdravotníkům ve Fakultní ne-
mocnici v Olomouci zájemci,
kteří se zapojí do dárcovské
výzvy s názvem DOBRO(TY).

● Projekt, který začíná tento
týden, podpoří i olomoucké
kavárny a gastropodniky,
jež musí být kvůli omezením
proti šíření nemoci covid-19
uzavřeny. Právě ony za vy-
brané peníze pochutiny pro
zdravotníky připraví.

MÁTE
UŽ DOMA
NEJKRÁSNĚJŠÍ
DRES?

D
o
st
u
p
n
é
on

lin
e
n
a

Ke zdravotníkům
letí různé dobroty

Blatný. Chystá nový
systém uvolňování

Dobrá zpráva

1000
Nadále pokračuje zpomalová-
ní nárůstu počtu nakažených.
Do včerejšího podvečera
přibylo 7298 potvrzených
případů covidu-19, zhruba
o tisícovku méně než minu-
lou středu za stejnou dobu.
Od 1. března, kdy se objevily
v Česku první případy, bylo
zaznamenáno již přes 370 ti-
síc nakažených a 4089 mrt-
vých.

Počty mrtvých

220
V úterý byl v Česku zazname-
nán nejvyšší počet úmrtí pa-
cientů s nemocí covid-19 za
den od začátku epidemie, ze-
mřelo 220 lidí. Nejvyšší za ce-
lou dobu epidemie byl také
počet hospitalizovaných, kte-
rých bylo zhruba 8300, z toho
1244 ve vážném stavu.

Údaje jsou platné v době
uzávěrky tohoto vydání.

inzerce
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Digitální doved-
nosti učitelů se
oproti jaru zlepši-
ly, hodně z nich
při distančním
vzdělávání neome-
zilo obsah učiva.

Základní školy podle České
školní inspekce nedostateč-
ně využívají návody k výuce
na dálku, které pro ně připra-
vilo ministerstvo školství
a další instituce. Školy jsou
pod tlakem i kvůli jednot-
ným přijímacím zkouškám
na maturitní obory.
Podle závěrů zprávy inspek-

ce se sice zhruba polovina uči-
telů na jaře zlepšila ve svých
digitálních dovednostech, ne-
gativní je ale to, že zhruba pě-
tina jich pracovala s dětmi na
dálku v rozsahu běžného roz-
vrhu. Podle inspektorů je to
neefektivní a dlouhodobě ne-
udržitelné. Čtvrtina pedago-
gů probírala navíc převážně
nové učivo a zhruba dvě pěti-
ny věnovaly nové látce až po-
lovinu času. Jen kolem 27 pro-
cent uvedlo, že část učiva

zjednodušili nebo vypustili.
Značný podíl učitelů podle
náměstka ústředního školní-
ho inspektora Ondřeje Andry-
se nechystal žádné změny
ani do budoucna.
Náměstek upozornil, že re-

dukci učiva doporučovaly
školámministerstvo školství,
inspekce i další instituce již
na jaře. Nyní mají k dispozici
i různé návody pro postup při
výuce na dálku. Například ve
čtyřiadvacetistránkovém ma-
teriálu z konce září minister-
stvo učitelům doporučilo
kombinovat videokonferen-
ce, e-maily, úkoly z učebnic
a samostudium.Mladším ško-
lákům podle něj stačí na vi-
deokonferencích hodina den-
ně, starším tři hodiny v řadě.
Podle Andrysemnoho škol vy-
žaduje od dětí účast na video-
konferencích denně celé do-
poledne i část odpoledne.
Ke snížení tlaku na vyučují-

cí, žáky i rodiče by se podle in-
spekce mělo co nejrychleji
upřesnit učivo, které by měli
žáci znát kromě jiného i k při-
jímacím zkouškám na střed-
ní školy. Vzdělávací progra-
my nyní stanovují jen takzva-
né výstupy, tedy co mají žáci
umět na konci některých roč-

níků. Přesná látka pro jednot-
livé ročníky, jako dříve v os-
novách, dána není.
Zvážit by se podle inspekto-

rů mělo i to, zda nenechat
centrální přijímací zkoušky
na střední školy v aktuálním
školním roce povinné jen ve
školách s převisem uchazečů.
Ministr školství Robert Plaga
řekl, že úřad možné úpravy
přijímacích i maturitních
zkoušek zvažuje. ČTK

Závěry inspekce

Vyplývají z průzkumu ze září
a první poloviny října v 66 zá-
kladních školách po celé Čes-
ké republice. Inspekce v něm
zjišťovala zkušenosti žáků
a učitelů s jarní výukou na
dálku a jejich připravenost
na další distanční vzdělávání.

● Na jaře byly školy kvůli epi-
demii covidu-19 zavřené od
11. března a do konce čer-
vna se už úplně neotevřely.

● Všichni žáci se učí z domova
opět od 14. října.

● V Česku je asi 4200 ZŠ.

PrvňákMiroslav z Ústí nad Labem smaminkou sledují pokyny učitelky při distanční výuce. ČTK

nebo
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MASOX 12 KOSTEK
144 g
100 g 12,43 Kč
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5.11. –11.11. 2020

8. 11. ZAVŘENO

Chyby v tisku vyhrazeny.Mohoubýt použity ilustrační fotografie. Vyhrazujeme si právo
změn. Množství zboží je omezené. *Takto označené produkty nenáleží do stálého
sortimentu, mohou být dodány na prodejny v menšímmnožství, proto nabídka na
toto zboží platí pouzeprvní denuvedenéhoobdobí akce.Další podmínky nabídky na
www.penny.cz.

Hotline pomoc
Učitelé a žáci v hlavním
městě se budou moci obrá-
tit o pomoc při distan-
čním vzdělávání na no-
vou magistrátní takzva-
nou hotline technickou
pomoc. Mohou o ni
žádat prostřednictvím
webové stránky
www.pomocskolam.cz.

Vida! je on-line
Brněnský zábavní vědec-
ký park Vida! spustil
on-line doučování pro
žáky základních i studen-
ty středních škol. Lekce
jsou placené. Centrum
nabízí příměstské tábory
pro děti rodičů v nezbyt-
ných profesích nebo popu-
lárně-vědecká videa. ČTK

Výuka s problémy

60
Dvě otevřené ZŠ v Krnově na
Bruntálsku se starají denně
o vzdělávání šesti desítek dětí
zdravotníků, policistů či pra-
covníků v sociálních službách.
Koordinovat výuku dětí z růz-
ných škol je podle učitelů ob-
tížné, vyžaduje to spolupráci
a nasazení ze strany dětí.

Prvňáčkům stačí
jen hodina denně

Krátce
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Na začátku října
veřejné knihovny
opět zpřísňovaly
hygienická opatře-
ní. 22. října však
musely opět zavřít
své brány.

Iluze náročného čtenáře před
rokem 1989, který sáhne jen
po „vznešené“ literatuře, kdy
se během oblíbených kniž-
ních čtvrtků tvořily fronty
před prodejnami knih, jsme
se sice zbavili. Ale faktem zů-
stává, že knihy i přes nápor
internetu jsou něčím, co si ne-
odepřeme. Například síť ve-
řejných knihoven je u nás nej-
hustší na světě, ačkoli za po-
slední tři desetiletí mnohá
místa ubyla.
Když koncem dubna a za-

čátkem května 2020 knihov-
níci po prvním lockdownu
opět vítali své návštěvníky,
asi netušili, že po 22. říjnu si
uzamčení zopakují. Lidé se
proto „vrhli“ mezi regály,
aby si na další nouzový čas vy-
tvořili zásoby čtiva. „Když se
dívám na statistiky výpůjček,
dá se říci, že obliba celoročně
půjčovaných autorů se nijak

výrazně nezměnila ani těsně
před 22. říjnem,“ konstatuje
Jaroslav Kříž, ředitel Městské
knihovny Antonína Marka
v Turnově. V turnovské top
pětce autorů figuruje od led-
na do října na prvním a tře-
tím místě Alena Morštajno-
vá, na druhéma čtvrtém je Pa-
trik Hartl a pětici nejpůjčova-
nějších uzavírá Radka Třeští-
ková. „Když si lidé chodili
před uzavření knihovny rych-
le půjčovat, největší zájem
byl i nyní pochopitelně o Ale-
nu Morštajnovou a její Tiché
roky a Hanu,“ potvrzuje Kříž.
V září si turnovští čtenáři při-
šli pro necelých 7500 knih,
v neúplném provozu v říjnu
a první tři týdny si vypůjčili
jen o tisícovku méně. U dětí
vedl, podobně jako jinde v re-
publice, některý z Deníků
malého poseroutky.
Jiné priority měli brněnští

klienti Knihovny JiříhoMahe-
na. Na dobu, kdy jsou knihov-
ny uzavřené, sahali přede-
vším po dílech Vlastimila
Vondrušky. „Ten patří k nej-
žádanějším už od začátku
roku, nic se nezměnilo ani
v září a v říjnu,“ konstatuje
Alena Šedivá, tisková mluvčí
brněnské knihovny. Figuruje
v nejsilnějších čtenářských
kategoriích od 25 do 45 let,

i mezi čtenáři nad 45 let.
„Obecně sáhli ve dnech před
uzávěrou lidé hlavně po de-
tektivkách, románech pro
ženy nebo po thrillerech
a historických příbězích,“ vy-
počítává mluvčí Mahenovy
knihovny v Brně.
V Plzni se podle ředitelky

Knihovny města Plzně lidé
moc předzásobit nestačili,
a to ani na jaře. „Obě nařízení
přišla bohužel ze dne na den.
Pandemie ale nemá na čtenář-
ské preference podstatný
vliv,“ řekla deníku Metro ře-
ditelka knihovny Helena Šle-
singerová. Dlouhodobě je zá-
jem o detektivky, společen-
ské romány a romány pro
ženy. „Na výsledky ve statisti-
kách má samozřejmě vliv
i to, že 73 procent našich re-
gistrovaných čtenářů tvoří
ženy. Co letošní dvojí uzavře-
ní ovlivnilo výrazně, to je po-
dle Šlesingerové povinná
školní četba. „Gogol, Hrabal
nebo Remarque bývali vždy
v první desítce, teď jsou sotva
v první padesátce,“ upozorňu-
je ředitelka plzeňské měst-
ské knihovny.
Nápor naopak těsně před

22. říjnem zažila Městská
knihovna v Praze. „Okamžitě
po tom, co vláda vyhlásila
zpřísněná opatření, stoupla

návštěvnost na všech praž-
ských pobočkách,“ řekla de-
níku Metro Lenka Hanzlíko-
vá, mluvčí metropolitní
knihovny. „Co vím od kole-
gů, půjčovalo se úplně vše, ze-
jména beletrie, která obecně
ve výpůjčkách vede, a odde-
chová literatura jako detek-
tivky či historické romány,“
připomínáHanzlíková. Vzhle-
dem k tomu, že není možné
přesně odhadnout, kdy ome-

zení skončí, rozšířila pražská
městská knihovna nabídku
elektronických titulů z plat-
formy BOOKPORT, kde jsou
knihy volně přístupné všem
registrovaným klientům
knihovny. „Ten, kdo si ale ne-
chce zřizovat registraci,
může i v této době číst elek-
tronické knížky na
www.e-knihovna.cz,“ připo-
mínámluvčí Lenka Hanzlíko-
vá. PAVEL HRABICA

RADEK
KAŠPÁREK
„Češi jsou vděční strávníci.
Teď ale vařím hlavně
pro zdravotníky.“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Z knihovních statistik

Nejpůjčovanějšími autory
napříč republikou jsou Alena
Morštajnová, Patrik Hartl,
Radka Třeštíková a Vlastimil
Vondruška.

● Kvůli omezení výuky se
v brněnském výpůjčním
žebříčku propadly hlavně
tituly jako Na západní frontě
klid (E. M. Remarque), Revi-
zor (N. V. Gogol) a Ostře sle-
dované vlaky (B. Hrabal).

● V Turnově sahali před po-
sledním uzavřením mužští
čtenáři nejčastěji po knihách
Vlastimila Vondrušky a Jana
Bauera. V mužské top 10
obsadili hned sedm míst.

Dějiny českého čtení

1891
V tomto roce byla v Praze
otevřena první veřejná
knihovna. Byla v provozu
na stejném místě na Marián-
ském náměstí, jako má sídlo
současná městská knihovna.

1922
Zákonem z července 1922
vyhlásila československá vlá-
da zřizování veřejných kniho-
ven. Momentálně máme
v Česku více než 5300 hlav-
ních knihoven a k tomu ještě
téměř 900 jejich poboček.

Ke stěhování knihovny přispívají čtenáři
Nejen funkčnost, ale také estetika. Takové jsou nové knihovny. Jedna z nich nyní vyrost-
la v Havlíčkově Brodě. V těchto dnech využívají pracovníci uzavření instituce ke stěhová-
ní ze staré budovy do nových prostor v Žižkově ulici. Nová budova stála podle dřívěj-
ších údajů kraje 174 milionů korun, dvouletá stavba skončila letos v létě. Výrazně se
tu zvýší počet svazků, z nichž budou moci čtenáři volně vybírat. Návštěvníky čeká lepší
zázemí včetně šatny a kavárny. Regály v zázemí mají k dispozici 11 tisíc metrů polic,
je v nich dostatečná rezerva na několik let dopředu. Stará knihovna musela k uložení
svého fondu využívat i tři patra bývalé továrny Pleas a na výpůjčku knihy uložené ve
skladu bylo potřeba počkat do druhého dne. Ve fondu knihovny nejsou jen statisíce
knih a periodik, ale i CD, DVD, stolní hry, hudebniny nebo LP desky. Přestěhovat je
potřeba přibližně asi 350 tisíc dokumentů. Svým dílem ke stěhování nepřímo přispěli
i čtenáři, kteří si před zavřením knihovny vypůjčili nezvykle mnoho knih. 2x ČTK

Povinná četba netáhne. Gogol
i Remarque zůstali v regálech

inzerce
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NOVÉ
V BILLE

Od úterního večera známe ví-
těze televizní soutěžeMaster-
Chef Česko 2020. Stal se jím
dvaatřicetiletý kondiční tre-
nér a bývalý juniorský hoke-
jový reprezentant Roman Sta-
ša. Rodák ze Zlína zariskoval
a své tříchodové menu posta-
vil na vzácné, ale velmi složi-
té surovině – foie gras. Jaké
má nyní plány?

Složení finálového menu
byl docela risk, nebál jste
se, že to nevyjde?
Máte pravdu, bylo to netra-

diční a byl to velký risk. Ale
říkal jsem si, že jsem ve finá-
le největší kuchařské amatér-
ské soutěže. Tak kdy jindy ris-
kovat, když ne teď. Mohlo se
stát, že to nevyjde. Ale nebyl
to strach, spíš očekávání, jak
to zvládnu.

Vypadalo to, že jste celou
soutěž sledoval chutě
porotců, abyste se jim pak
trefil ve finále do chuti...
Rozhodně to tak je. Velmi

brzy jsem si uvědomil, pro
koho vaříme a že by to mělo
chutnat hlavně jim. Ve finále
už jsem měl poměrně jasnou
představu o tom, co jim
a chutná, a hlavně co je může
mile překvapit.

Který z porotců byl pro vás
největší oříšek, z koho jste
měl největší respekt?
Ze začátku to byl určitě Ra-

dek Kašpárek. Ale postupem
času jsem zjistil, jaký je to člo-
věk, a nervozita ze mě lehce
opadla. Ale stejně, když nese-
te jídlo takovým personám
a víte, že ho budou hodnotit,
byl jsem vždycky nervózní.

Byl jste někdy v restaura-
cích těchto šéfkuchařů?
Byl, jen ne v Entrée Přem-

ka Forejta. Tam se určitě chys-
tám amoc se těším.

Které jídlo nenávidíte?
Nemůžu říct, že bych něco

vyloženě nenáviděl. Ale na-
příklad durian, ze kterého
jsem vařil v soutěži, to je věc,
se kterou se už nepotřebuji
setkat.

Dostal jste už nabídky na
spolupráci se značkami?
Určitě ano. Je jich celá

řada, ale přiznám se, že si peč-
livě vybírám. Reaguji na ně,
ale dal jsem si zásadu, že
budu spolupracovat jen

s těmi, kterým věřím, sám je
používám a mám je odzkou-
šené.

A co vlastní restaurace?
Chcete nějakou založit?
Vlastní restauraci určitě ne-

budu otvírat. Vytvořil jsem
značku Bez adresy, která za-
štituje mé aktivity v oblasti
vaření, a tomu se budu nejví-
ce věnovat. A pak také Ku-
chařce mého života, moc se
na tvorbu těším. PETR HOLEČEK

Roman Staša TV NOVA

inzerce

MasterChef. „Riskování mi vyšlo“
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Opatření proti koronaviru po-
stihla také knižní trh a zavře-
ná knihkupectví před Vánoci
mohou přinést problémy. Své
o tom ví i jednatel a šéfredak-
tor nakladatelství Portál Mar-
tin Bedřich. V rozhovoru pro
Metro nastínil i to, že by se
lidé měli připravit, že knihy
budou dražší.

Jak pandemie poznamena-
la Portál a jak se k situaci
stavíte ze svých funkcí?

Na jaře došlo k propadům
prodeje knih v řádu desítek
procent. My jsme během jara
neomezovali produkci, vydá-
vali jsme podle edičního plá-
nu, takže jsmeměli po otevře-
ní knihkupectví v červnu na
trhu řadu nových zajímavých
titulů, o něž byl zájem. Během
léta jsme tak jarní propad
úspěšně vyrovnali. Když jsme
si říkali, že to bude dobré, za-
čala druhá vlna. Ta přišla v nej-
nevhodnější předvánoční čas.
Na trh se v něm dávají i výrob-
ně nejdražší knihy. Když pak
nenastane alespoň částečné
pokrytí takových investic, na-
bourá to křehkou ekonomic-
kou stabilitu nakladatelství.

Výrobu knih musíte pláno-
vat dlouho dopředu, dá se
tedy reagovat na změny?

Nelze si myslet, že když se
najednou zavřela knihkupec-
tví,můžeme stoupnout na brz-
du a ušetřit. Knihy, které byly
určené na vánoční trh, jsou
dávno vyrobené a zaplacené.
Ekonomika knihy v Česku je
trochu neobvyklá v tom, že ač-
koli všechny vstupní náklady
výrazně rostou, cena samotné
knihy se dlouho nezvyšovala
a je nastavená velmi nízko.
Jsme zvyklí, že stojí dvě stě tři
sta korun. Za to v dnešní době
máte jídlo v trochu lepší re-
stauraci nebo lístek do kina.
Znamená to, že zisk z prodané
knihy je stále menší, a celý
mechanismus je proto velmi
křehký. V systému obvykle ne-
jsou velké rezervy, žije se
z „ruky do úst“.

V létě jste ztrátu dohnali,
pomohou lidé knižnímu
trhu i před Vánoci?

V létě opravdu vzali knihku-
pectví útokem a nakupovali
víc, což je dobrý signál stavu
vzdělané společnosti. Ale ne-
myslím, že je dlouhodobě udr-
žitelné spoléhat na to, že lidé
budounějak přehnaně solidár-
ní, zvlášť když budou muset
řešit své problémy. Ať lidé ku-
pují knihy, které opravdu
chtějí a potřebují, ale ať si
jsou lépe vědomi toho, kolik
je za těmi knihami práce, že
mají určitou hodnotu. Knihy
byměly být do budoucna draž-
ší a je důležité, aby si lidé při-
pustili, že dobrá kniha bude
stát třeba pět set korun. Také
by bylo dobré více přemýšlet
o tom, kde knihy kupují. Aby
si uvědomili, zda pro ně něco
znamená knihkupectví, což
není jen výdejna, ale spíše kul-
turní instituce, jejíž podpora
byměla být větší. To platí také
o on-line prostředí. Situace
s knižními e-shopy připomíná
spíš prales. Je otázka, jestli jde
lidem o to, urvat knihu s co
největší slevou, nebo si ji radě-
ji koupí v e-shopu nakladatel-
ství, které tím podpoří napří-
mo, bez zprostředkovatele,
a ještě dostanou další servis.
Minimálně by to měli zvážit.

Na e-shopu nabízíte slevu
dvacet procent. To je v ak-
tuální době nutnost, nebo
chcete přilákat více lidí?

Jsme přesvědčeni, že by sle-
vy v e-shopech neměly být pří-
liš vysoké, aby tolik neohrožo-
valy kamenná knihkupectví.
Na tom se shodneme s řadou
nakladatelských kolegů a vy-
stupujeme proti přemrště-
ným slevám. V situaci, kdy se
teď ale kamenné prodejny za-
vřely, je až dvacetiprocentní
sleva legitimním nástrojem,
jak udržet zájem o knihy.
Hned jak se knihkupectví ote-
vřou, od této slevy ustoupíme.

Portál vydává spíše odbor-
né knihy pro užší cílovou
skupinu. Je teď těžší se
prosadit, než kdybyste
měli nějaké bestsellery?

My nejsme začínající nakla-
datelství, které by se hledalo.
Jsme na trhu třicet let a domi-
nujeme určitému segmentu
knižní produkce, který jsme
si vybudovali. Kdybychom se
teď rozhodli vydávat detektiv-
ky, pohoříme, protože v této
oblasti nemůžeme konkuro-
vat jiným, stejně jako by se vy-
davatel detektivek spálil, kdy-
by začal vydávat knihy pro
psychoterapeuty. Nepociťuje-

me tedy, že bychombyli nějak
vážně ohrožení. Známe svou
cílovou skupinu a máme urči-
tou výhodu, že vydáváme od-
bornější knihy, které lidé pře-
ce jen potřebují k práci a vzdě-
lávání, a to i v krizi.

O Velkém knižním čtvrtku
jste nedávnoměli titul Ma-
těj maluje mapy, je to váš
současný trumf?

Tato kniha vyprávějící silný
příběh české rodiny s autistic-
kým synem, který se našel
v malování dopravních map,
do Portálu skvěle pasuje. Naše
nakladatelství se už před lety
začalo více věnovat tématu au-
tismu, vydává o něm několik
titulů ročně. Zmíněná kniha
navíc propojuje i další oblasti,
jako je inkluze, rodičovství
a výchova, překonávání obtí-
ží, pozitivní přístup. Já jako
šéfredaktor jsem od počátku
tohoto projektu věděl, že pat-
ří do Portálu.

Posledních několik let vy-
dáváte i knihy pro děti.
Jak pasují do vašeho port-
folia?

Dětské knihy jsou v součas-
nosti důležitý segment
a spousta nakladatelů, kteří se
jim dříve nevěnovali, se k nim
teď obracejí. Portál si v této ob-
lasti našel pozici, která se za-
měřuje především na před-
školní děti a začínající čtená-
ře, a snaží se knihy doplňovat
přidanou pedagogickou hod-
notou. V tom jsme schopní
konkurovat a odpovídá to na-
šemu primárnímu zaměření.

Často se mluví o vaší
úspěšné řadě Klasici. Je
ještě něco, co byste rád
zmínil?

Jedna z oblastí, které jsme
se v posledních pár letech za-
čali věnovat, jsou komiksy. Vy-
cházejí v řadě nakladatelství,
dávno překročily oblast jen
čtení pro děti. Je dobře, že
jsou i komiksy pro dospělé se
závažnějšími tématy. My jsme
přemýšleli, jak na to zareago-
vat z naší pozice. Hledali jsme
tedy takové komiksy, které by
byly spojené s portálovskými
tématy, jako je duševní zdra-
ví, výchova či psychologie.
Máme tak skvěle přístupný ko-
miks o autistické dívce či vel-
mi silnou komiksovou výpo-
věď ženy s bipolární poru-
chou. Ale vydali jsme také dva
lehčí a zábavné komiksy o ži-
votě mladé introvertky. I zde
se snažíme, aby se neustupo-
valo od určité solidnosti a od-
borné ukotvenosti. Naše ko-
miksy nemají být jen pro zába-
vu, mají být i chytré.

Zmínil jste, že Portál je tu
už třicet let. Nachystali
jste k výročí nějaké akce?

Měli jsme jich v průběhu ce-
lého roku naplánováno něko-
lik. Byli pozváni i zahraniční
autoři. Většina z těch věcí od-
padla kvůli dvěma vlnám ko-
ronaviru. Jeden z vrcholů měl
být v květnu na Světu knihy,
další v říjnu, kdy jsme chystali
minikonferenci, na které se
mělo představit šest našich vý-
znamných autorů s pásmem
vstupů. Na poslední chvíli
jsme akci museli odvolat, ale
aspoň nabízíme on-line kratší
videa těchto autorů. Máme
speciální web ke třiceti letům,
který se nese v duchu hesla Už
30 let jsme na hlavu (uz30le-
tjsmenahlavu.cz), což má
s nadsázkou vyjadřovat to, že
se už pěkně dlouho zabýváme

tématy lidské hlavy, tedymys-
li, emocí, spirituality nebo vý-
chovy. Vydali jsme katalog tři-
ceti nejlepších knih a témat,
kde jsme zanechali význam-
nou stopu. Speciální nebo
předškolní pedagogika, psy-
chologie či psychoterapie by
bez Portálu asi nefungovaly
tak, jak fungují.

Víte o určitých knihách
předem, že budou úspěš-
né, třeba díky zaručené-
mu autorovi?

Máme po třiceti letech urči-
té zkušenosti s chováním cílo-
vé skupiny. Známe trendy
a tendence. Navíc trh je nemi-
losrdný, takže kdybychom za-
čali vydávat blbosti, rychle se
to projeví. Je třeba být neustá-
le v kontaktu s těmi, pro které
knihy vydáváme, mít sebere-
flexi toho, co se povedlo a co
ne. Neustále takémusíme hle-
dat nové cesty, není možné
usnout na vavřínech. Každé
nakladatelství má své autory,
kteří fungují, ale nikdy to
není stoprocentní. Ale pořád
je to jen zlomek z celku. Roč-
ně vydáváme přes devadesát
novinek, ale za jistotu z toho
můžeme označit je pár pro-
cent. Někdy se také stane, že
přijdete s nějakým trendem
příliš brzo. Je to dilema, jestli
dané téma otevřít, nebo po-
čkat, až bude více etablované,
ale pak hrozí, že vás někdo
předběhne.

S čím jste například přišli
předčasně?

Před několika lety jsme tře-
ba vydali knihu o sendvičové
rodině, tedy o problému toho,
kdy se střední generace stará
o své děti i stárnoucí rodiče zá-
roveň. Na Západě to byl trend,
ale u nás to ještě nebylo velké
téma a ta kniha nebyla moc
úspěšná. Problém k nám dora-
zil zkrátka až později.

Jak se stavíte k audiokni-
hám? Vydáváte vaše nároč-
nější knihy i v tomto for-
mátu?

Ano, je to další možnost,
jak šířit obsah našich knih.
A také šance pro lidi, kteří se
z objektivních důvodůmoc ne-
dostanou ke klasickému čte-
ní. Jezdí třeba autem nebo se
věnují práci, kdy zaměstnáva-
jí oči, ale mohou poslouchat.
Získat takové lidi je velmi lá-
kavé. Snažíme se nabídnout
audioknihy i s odbornějšími ti-
tuly. Uvidíme, jak to přijmou.

Martin Bedřich je šéfredaktorem Portálu od roku 2013. ARCHIV

Komiks o introvertce PORTÁL

PAVEL
URBAN
pavel.urban@metro.cz

Lidé by měli zvážit, kde knihy
nakupují a kolik je s tím práce
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VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Intenzivně hýčká pleť a dodá jí
pěstěný a zářivý vzhled. Ampulky
obsahují speciální hydratační komplex
s mučenkou, která dodá pleti bohatou
dávku hydratace. Antistresová ampulka
podporuje vlastní obranný systém pleti
proti oxidačnímu stresu a nepříznivým
vlivům životního prostředí. Výsledkem je
zářivá a sametově hebká pleť.

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

Balea
Wellness
týdenní pleťová kúra
7x1 ml

139
19,85 Kč za 1 ks

Kč

Kalousek si prů-
švih žehlí 10tisíco-
vým příspěvkem
pro charitu.

Předseda poslaneckého klu-
bu TOP 09 Miroslav Kalousek
strávil v úterý podle Českého
rozhlasu Radiožurnálu zhru-
ba 40 minut v restauraci na
pražských Vinohradech, ač-
koli měla být kvůli protiepi-
demickým opatřením pro ve-
řejnost zavřená. Kalousek to
vysvětluje tím, že si byl vy-
zvednout jídlo a při tom vypil
pivo. V souladu s předpisymá
mít podnik otevřené jen vý-
dejní okénko.

„Byl jsem tam sám a dal
jsem si malé pivo“
Na dotaz, co v zavřené re-

stauraci dělal, Kalousek uve-
dl, že si tam byl vyzvednout
oběd a dal si pivo. „Byl jsem
sám, nikoho jsem neohrozil.
Přesto připouštím, že jsem
do restaurace vůbec neměl
vstupovat. Byla to chyba, za
kterou se omlouvám a která
se nebude opakovat,“ napsal
na Twitteru. Konzumaci piva
potvrdil i jednatel restaurace.
„S panem Kalouskem se
znám, nabídl jsemmu, žemu
na mě naleju jedno pivko,“
potvrdil rozhlasu. Dodal, že
to byla chyba, která by se ne-
měla stávat.

Deset tisíc na charitu
Kalousek na Twitteru ozna-

čil návštěvu podniku za chy-
bu, omluvil se za ni a slíbil po-
slat 10 tisíc korun na dobro-
činné účely související s epi-
demií. Návštěva zavřené re-

staurace stála na konci října
post ministra zdravotnictví
Romana Prymulu. Kalousek
odmítá to, že jeho návštěva
restaurace byla podobná pří-
padu ministra Prymuly. Re-
dakce iDNES.cz oslovila Mar-
kétu Pekarovou Adamovou
s žádostí o komentář, před-
sedkyně strany se do uzávěr-
ky tohoto vydání nevyjádřila.

Ocenění Řádem bílého lva
Ještě před zveřejněním

omluvy na sociálních sítích
Kalousek Radiožurnálu řekl,
že pivo nepil v restauraci. „Já,
pokud někde něco konzumu-
ji, tak v kapitule a trpělivě
čekám, že za to budu oceněn
Řádembílého lva,“ řekl. Nará-
žel tak na případ Prymuly,
kterého v říjnu přistihl deník

Blesk při návštěvě zavřené re-
staurace na pražském Vyše-
hradě. Prymula se hájil mimo
jiné tím, že restaurací prochá-
zel do soukromých prostor
vyšehradské kapituly. „Papa-
láši, kteří si myslí, že pro ně
pravidla neplatí,“ komento-
val Kalousek Prymulův pře-
šlap hned po tom, co o něm
začala psát média.

Prymula byl letos 28. října
oceněn nejvyšším státním vy-
znamenáním, Řádem bílého
lva. Prezident Miloš Zeman
mu jej udělil za zvládnutí prv-
ní vlny koronavirové epide-
mie. Kauza setkání s dalšími
lidmi v zavřené vyšehradské
restauraci ho stála místo mi-
nistra. Ve funkci ho 29. října
nahradil Jan Blatný. ČTK a MET

Narodil se tam po 15 letech
V Safari Parku ve Dvoře Králové se narodilo mládě ohrože-
ného hrošíka liberijského. Samce uvidí lidé na jaře. Chov
těchto samotářských zvířat je velmi náročný. Zoologové
mohou dospělé jedince před pářením spojovat pouze ve
vhodnou dobu, jinak by hrozilo, že dojde k napadení a zra-
nění. Dvorská zoo na malého hrocha čekala 15 let. 2x ČTK

Citát

Já jsem kritizoval
pana Prymulu za to,
že v době, kdy byla
uzavřená výdejní okén-
ka, pařil v restauraci.
Nic takového já jsem
neudělal.
MIROSLAV KALOUSEK
PŘEDSEDA POSLANCŮ TOP 09

Citát

Káže vodu a pije pivo
ze skla v zavřené
hospodě.
LUBOMÍR ZAORÁLEK
MINISTR KULTURY

Nevyvinuté zrůdy
Bývalý poslanec za Věci
veřejné Jaroslav Škárka
ukončí svůj pracovní po-
měr ve Vězeňské službě.
Škárka pracoval v plzeň-
ské věznici jako vychova-
tel odsouzených. Někdejší
politik napsal na sociální
síti, že předčasně naroze-
né děti jsou „nevyvinuté
zrůdy“. Bezpečnostní sbor
se od výroků distancoval.
Ohradily se proti nim i ne-
ziskové organizace, které
se věnují problematice
předčasných porodů. Škár-
ka se následně za formu
svého vyjádření omluvil.

Do ciziny ne
Ministerstvo zahraničních
věcí nedoporučuje cesto-
vat do ciziny, pokud to
není nutné. „Situace v EU
a ve světě se v souvislosti
s covidem zhoršuje,“ řekl
ministr Tomáš Petříček.

Miliardy Čechů
Majetek, který mají Češi
uložený v podílových fon-
dech, stoupl na 558,9 mi-
liardy korun. Nejvíce
peněz bylo koncem září
ve smíšených fondech,
dluhopisových fondech
a v akciových fondech. ČTK

inzerce

Kritik Prymulova přešlapu si
dal pivo v zavřené hospodě

Krátce



„Vaše podpora nám pomáhá.“
Barbora, dobrovolnice Českého červeného kříže

Prosíme, dodržujte aktuálně platná
opatření v boji proti COVID-19.

praha.eu
prahadrzispolu.cz

Chraňte
sebe
i ostatní!
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VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Zmírňuje vrásky
a podporuje tvorbu
kolagenu. Viditelně
rozjasňuje a vyhlazuje
pleť. Obsahuje retinol
a kyselinu hyaluronovou.

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

Balea
Beauty Effect
noční pleťové sérum
s retinolem
30 ml

149
49,67 Kč za 10 ml

Kč

Nejvyšší
Účast v letošních americ-
kých prezidentských
volbách by podle deníku
The New York Times
mohla dosáhnout 67 pro-
cent a být tak nejvyšší
za posledních více než
100 let. Znamenalo by to,
že svůj hlas odevzdalo ko-
lem 160 milionů obyvatel
země. Z toho více než
101,1 milionu lidí odvoli-
lo předčasně nebo pro-
střednictvím pošty. AP

Spojené státy se probudily do
nového dne, ale kdo se na
příští čtyři roky stane šéfem
Bílého domu, do včerejší uzá-
věrky stále nebylo jasné. Pre-
zident Donald Trump se sice
o volební noci za vítěze pro-
hlásil, výsledky hlasování ně-
kterých klíčových států však
nebyly kompletní. Neočeká-
vaně těsného klání si všímají
zahraniční média. Zatímco
z Ruska znějí slova o šílenství
amerických voleb, íránská te-
levize nadnesla téma hrozící
občanské války.
„Šílenství“ amerických vo-

leb a „Spojené státy nervozi-
ty“, jsou popisy povolební ná-
lady, které se objevily v ruské

televizi NTV či v indických no-
vinách The Indian Express.
Podle zpravodajského

webu BBC hlavní vzkaz ruské
televize divákům nyní není
o tom, zda by byl lepší
Trump, či Biden, ale naopak,
že v USA selhává demokracie,
země se ocitá v chaosu a není
v pozici, aby kohokoli poučo-
vala o tom, co je správné.
Kanál Rossija-24 odvysílal

bez komentáře dlouhá videa
pranic a hádek v amerických
ulicích. „Atmosféra je elektri-
zující. Biden a Trump jsou vy-
rovnaní a oba si připravují ví-
tězný proslov,“ zaznělo na
ukrajinském televizním ka-
nálu Inter.

Na íránském mezinárod-
ním kanálu Press TV byla část
vysílání věnována hrozbě ob-
čanské války v USA. Moderá-
tor poznamenal, že pohled
na volby zvenku je velmi děsi-
vý. Čínská státní média po-
znamenala, že v USA mohou
propuknout nepokoje, jeli-
kož výsledek patrně nebude
ještě nějakou dobu jasný.
Německý bulvární deník

Bild napsal: „Stále více pozo-
rovatelů, kteří odhadovali jas-
né vítězství vyzývatele Joea
Bidena, se nyní ptá: Může to
Trump ještě obrátit?“
Katarská al-Džazíra odvysí-

lala rozhovory s americkými
komentátory, v nichž zazně-

ly výtky k Trumpovu tweetu,
v němž napsal: „Obrovsky se
nám daří, ale oni se nám sna-
ží ukrást volby. Nikdy jim to
nedovolíme.“
Keňský deník The Star zve-

řejnil karikaturu, na níž pro-
ti sobě stojí maskoti demo-
kratů a republikánů, drží zá-
palky a chystají se odpálit
bombu s nápisem Hrozba po-
volebního násilí v USA.
„Spojené státy zatajují

dech, protože hlasování pone-
chává zemi bez vládce,“ uve-
dl italský list La Stampa.
Podle turecké NTV Biden

nedokázal předvést očekáva-
ný výkon a Trump je šťastný
a věří, že mandát obhájí. ČTK

Prezident se před-
časně prohlásil ví-
tězem,moderáto-
ři to neskousli.

Letošní americké volby vče-
ra přinesly další bezprece-
dentní situaci, když se nad
ránem americký prezident
Donald Trump ještě před po-
tvrzením výsledků prohlásil
vítězem. Jeho projev přená-
šely živě všechny velké tele-

vizní stanice, některé pře-
nos z Bílého domu přerušily
ještě před koncem jeho pro-
mluvy, aby divákům připo-
menuly skutečný stav proza-
tímních výsledků. „Neradi
do toho vstupujeme, ale po-
vinnost nás nutí pozname-
nat, že když (Trump) říká ‚ty-
hle volby jsme vyhráli, už
jsme vyhráli‘, tak se to ani
trochu nezakládá na fak-
tech,“ řekl moderátor
MSNBCWilliams.
Prezidenta nenechala do-

mluvit ani režie NBC News.

Moderátorka Savannah Gu-
thrieová v reakci na jeho
předčasná slova o vítězství
uvedla, že vícero výroků od
hlavy státu bylo upřímně
zkrátka nepravdivých.
Stanice CBS zase během

Trumpovy promluvy do ob-
razu připojila vzkaz, že CBS
nemá předpověď vítěze pre-
zidentského souboje.
Ani několik hodin po

Trumpově projevu stále ana-
lytici neměli jasno o vítězi
v několika klíčových státech
a žádná z předních zpravo-

dajských organizací nepři-
soudila Bílý dům tomu či
onomu kandidátovi. Trump
si při projevu přisvojil prven-
ství v Georgii, Severní Karolí-
ně a Pensylvánii, protože
tamúdajně disponoval nedo-
stižným náskokem.
„On ty státy nevyhrál. Ni-

kdo neříká, že je vyhrál. Ty
státy neřekly, že vyhrál,“ re-
agoval na prezidentovo pro-
hlášení moderátor Chris
Wallace ze stanice Fox
News, která je obecně Trum-
povi poměrně nakloněná.

„Tohle je extrémně výbušná
situace a prezident na ni prá-
vě hodil sirku,“ řekl Walla-
ce. Poté co se neprávem pro-
hlásil za vítěze voleb, kritizo-
vali prezidenta američtí, ale
i zahraniční komentátoři
a politici. Výhrady vyjádřili
i někteří republikáni, napří-
klad bývalý guvernér státu
New Jersey a občasný Trum-
pův poradce Chris Christie.
„Je to špatné strategické roz-
hodnutí. Je to špatné politic-
ké rozhodnutí,“ řekl ve vysí-
lání ABC. ČTK a MET

inzerce O čem také hlasovali

Legalizace
marihuany
Ve státě New Jersey se
pro legalizaci marihua-
ny pro rekreační účely
vyjádřilo na 66 procent
hlasujících. Podobně se
vyslovili také voliči v Ari-
zoně a v Jižní Dakotě.

Pro lysohlávku
Oregon se stal prvním
americkým státem, kde
plebiscit povolil medicín-
ské použití psilocybinu,
což je psychotropní lát-
ka obsažená v lysohláv-
kách.

Rozhodli o vlajce
Ve státě Mississippi v re-
ferendu schválili novou
státní vlajku. Donedáv-
na na své zástavě měli
jako poslední stát USA
konfederační symbol.
Vlajku Konfederace, kte-
rá při občanské válce bo-
jovala za zachování
otroctví, považovali ne-
jen černoši za symbol
rasismu a útlaku.

Ještě o otroctví
V Nebrasce a Utahu se
hlasovalo o návrhu na
odstranění těch částí
místních ústav, podle
nichž je otroctví přípust-
né jako trest za zločin.

Chtějí být
součástí USA
Nezačleněné území USA
Portoriko hlasovalo
o tom, zda má být 51. stá-
tem USA. V referendu se
52 procent voličů vyslovi-
lo pro řádné začlenění.
Plebiscit však byl nezá-
vazný, neboť status čle-
na federace může udělit
jen Kongres. ČTK

Světová média. Obávají se nepokojů

TV přerušily Trumpův projev
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Ačkoli výsledky amerických
prezidentských voleb zůstá-
valy ještě včera dopoledne ne-
jasné, slovinský premiér Ja-
nez Janša už pogratuloval
k vítězství současnému šéfo-
vi Bílého domu Donaldu
Trumpovi. Učinil tak jako prv-
ní lídr členské země Evrop-
ské unie.
„Je poměrně jasné, že Ame-

ričané zvolili Donalda
Trumpa aMikea Pence na dal-
ší čtyři roky,“ napsal konzer-
vativní premiér Slovinska na

svém twitterovém účtu ko-
lem desáté hodiny dopolední
středoevropského času, kdy

Američané stále s napětím
sledovali sčítání dramatické-
ho klání o prezidentský úřad
v USA. Janša v tweetu dodal,
že čím delší budou zdržení ve
sčítání hlasů a v oznámení vý-
sledků, tím větší bude Trum-
pův triumf.
Současný americký prezi-

dent už včera prohlásil, že se
považuje za vítěze voleb, byť
výsledky v několika klíčo-
vých státech stále nebyly jas-
né a žádné z velkých americ-
kých médií vyústění souboje

o Bílý dům nepotvrdilo. Pre-
miér dvoumilionového Slo-
vinska, odkud pochází nyněj-
ší první dáma USA Melania
Trumpová, amerického prezi-
denta veřejně podpořil už
před volebním kláním. Nad
Trumpovýmprotivníkem, de-
mokratem Joem Bidenem,
v říjnu vyjádřil politování, pa-
třil by podle něj k nejslabším
prezidentům v dějinách.
Agentura DPA v souvislosti

s Janšovým tweetem připo-
mněla, že slovinský premiér

je blízkým spojencemkonzer-
vativního maďarského před-
sedy vlády Viktora Orbána, se
kterým ho spojuje mimo jiné
pozitivní pohled na politiku
Donalda Trumpa.
Janšův tweet zkritizoval ko-

ordinátor transatlantických
vztahů německé vlády a spol-
kový poslanec Peter Beyer.
Od ostatních představitelů ev-
ropských zemí a Evropské
unie zatím zaznívají na vývoj
amerických voleb zdrženlivé
reakce. ČTK

Tvrzení proti tvrze-
ní.Ministr však při-
pustil omyl.

Podle šéfky oddělení rakous-
kého ministerstva spravedl-
nosti Barbary Göthové-Flem-
michové rakouské úřady ne-
dostaly od slovenských kole-
gů informaci o snaze útoční-
ka Kujtima Fejzulaie koupit
si na Slovensku v létě munici
do kalašnikova. Kdyby ji
měly, byl by to důvod k zatče-
ní mladíka, který byl na svo-
bodě na podmínku.
Portál listu Heute v úterý

napsal, že střelec z pondělní-
ho útoku ve Vídni navštívil
v červenci Slovensko, aby si
tam obstaral munici pro puš-
ku Kalašnikov. Touto zbraní
v centru Vídně střílel a zabil
čtyři lidi. Poté ho zastřelili po-
licisté.

„Slovenská policie v létě za-
chytila informaci, že se pode-
zřelé osoby z Rakouska snaži-
ly zakoupit munici na našem
území. Nákup se jim realizo-
vat nepodařilo. Informaci
jsme hned poslali rakouským
kolegům,“ uvedla včeramluv-
čí policejního prezidia Deni-
sa Bárdyová.
Rakouský ministr vnitra

Karl Nehammer včera však
připustil, že slovenská tajná
služba rakouskou kontraroz-
vědku BVT o pokusu nakou-
pit munici informovala, ale
v dalších krocích se podle něj
v komunikaci něco pokazilo.
Nehammer nyní požaduje zří-
zení vyšetřovací komise k zá-
ležitosti. Postěžoval si, že za
jeho předchůdce Herberta
Kickla byla BVT oslabena.
Oběťmi útoku se stali dva

muži a dvě ženy. V nemocni-
ci je nyní 13 pacientů, z toho
tři na jednotkách intenzivní
péče. ČTK a MET

Itálie vyhostila tuniského ob-
čana, kterého zpravodajské
služby označily za ohrožení
národní bezpečnosti. Muž při-
plul 18. října s krajany na ital-
ský ostrov Lampedusa. Měsíc
před ním se po stejné ose do-
stal do Evropy jiný Tunisan,
jenž minulý týden spáchal ve
francouzskémNice teroristic-
ký útok se třemi oběťmi.
Nejmenovaný Tunisan byl

podle soudního příkazu posa-

zen na let ze sicilského Paler-
ma do Tuniska. Podle minis-
terstva vnitra byl vypovězen
již v roce 2017 z Francie. Tam-
ní úřady uvedly, že je synov-
cem muže zatčeného v roce
2016 za plánování teroristic-
kého útoku v zemi. Oba žili
v letech 2008 až 2015 v Itálii.
Tunisan, který v Nice ubo-

dal dvě ženy a kostelníka, při-
plul do Evropy také přes ost-
rov Lampedusa. ČTK

Kvůli kritice stáhli knihu
Publikace novozélandské spisovatelky Olivie Piersonové
byla stažena z nabídky velkého internetového knihkupec-
tví poté, co se autorka nevybíravě vyjádřila o tradičním
maorském tetování nové šéfky diplomacie země. Tetová-
ní, které má ministryně Nanaia Mahutaová (na snímku)
na bradě, je podle ní ošklivé a necivilizované. „Vážně?
Tohle je obličej nové novozélandské ministryně zahrani-
čí? Obličejové tetování není zrovna to, co by patřilo
k uhlazenému, civilizovanému vzhledu diplomata
21. století,“ napsala Piersonová na Twitteru. AP

Melania Trumpová AP

Připomínka
minulosti
Italové si včera v Římě u Pa-
mátníku neznámého vojí-
na připomněli Den národ-
ní jednoty a ozbrojených
sil. Svátek se slaví již od
roku 1919 na památku ital-
ského vítězství v první svě-
tové válce nad Rakous-
kem-Uherskem. Dohoda
o příměří a kapitulaci Ra-
kouska-Uherska byla pode-
psána ve Ville Giusti u Pa-
dovy 3. listopadu 1918. Pří-
měří vstoupilo v platnost
o den později. AP

Krátce

Předseda vlády
v karanténě
Slovenský premiér Igor
Matovič bude kvůli kon-
taktu s osobou pozitivně
testovanou na koronavi-
rus v karanténě. Dříve
během dne vystoupil
spolu s prezidentkou
Zuzanou Čaputovou na
tiskové konferenci
a také se zúčastnil jedná-
ní kabinetu.

Vyšetřování
arcibiskupa
Vatikán nařídil vyšetřo-
vání polského arcibisku-
pa Leszka Glódźe kvůli
podezření, že nečinností
kryl nahlášené případy
sexuálního zneužívání.

Nedobrá čísla
V Itálii za čtyřiadvacet
hodin přibylo 30 550 no-
vých případů koronaviro-
vé nákazy a 352 úmrtí
s nemocí covid-19. Nej-
hůře postiženým regio-
nem je stejně jako při
jarní vlně pandemie se-
veroitalská Lombardie,
kde přibylo 7758 nakaže-
ných. ČTK

Munice
nebyla ze
Slovenska

Tunisan. Z Evropy
vyhoštěn podruhé

Premiér. Gratuloval s předstihem
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Kultura, nebo prů-
mysl? Záchranné
lano nebude
hozeno zdaleka
všem stejně.

Nejen filmoví fandové mají
skoro za sebou pořádně zpro-
padený rok. Všechny důležité
letošní zprávy z filmového
světa totiž hovořily pouze
o tom, co se odkládá na ten

následující. Po komerční
stránce selhal snad jediný le-
tošní covidový trhák celosvě-
tově nasazený do povětšinou
uzavřených kinosálů – sci-fi
snímek Tenet. Odsun premié-
ry na příští rok neminul ani
poslední bondovku s hercem
Danielem Craigem v hlavní
roli, jež ponese název Není
čas zemřít. Ta měla být kvůli
návazným smlouvám váza-
ným na product placement
a masivní propagaci mnoha
značek již v letošním roce
údajně neodložitelná. Studio

Warner Bros navíc minulý
měsíc posunulo premiéru své
Wonder Woman na letošní
Vánoce – dlouhé roky distri-
buční termín vyhrazený pro
adaptaci knižní Duny, kterou
tím také odsunula.
K tomu si přičtěte fakt, že

marvelovka Black Widow vy-
měnila listopadovou premié-
ru za květen příštího roku,
stejně jako komiksovka
Kingsman: První mise, jež na-
konec bude mít v kinech pre-
miéru 12. února. Tím výčet
odložených titulů zdaleka ne-

končí. Vzpomeňme ještě od-
ložené pokračování série
Rychle a zběsile. Devítka se
už z dubnového slotu dokon-
ce stihla přestěhovat ještě
o měsíc dále. Vin Diesel
a jeho parta nově dorazí do
kin 28. května. Smrt na Nilu,
jež měla mít premiéru v říj-
nu, dorazí až 18. prosince.
Uvidíme, zda se na tomto
postu udrží. Spielbergova
West Side Story se posouvá
skoro o rok a uvidíme ji až
10. prosince 2021 a pár měsí-
ců „k dobru“ dostane

i thriller Adriana Lynea s Be-
nem Affleckem – Deepwater,
jejž studio posunulo z letošní-
ho listopadu na příští srpen.
Z výše uvedeného je jasné,

že i kdyby tuzemská kina
chtěla, neměla letos k dispo-
zici příliš mnoho velkých tr-
háků. Většina tuzemských ki-
nopremiér patřila letos domá-
cí tvorbě typu Šarlatána, Hav-
la či třetích Bobulí. Nové za-
hraniční kousky diváci muse-
li povětšinou oželet či si je
pustit na některé VOD plat-
formě typu Netflix či HBO
GO. Právě zde si místo klasic-
kých premiérových čtvrtků
musí zaškrtávat chystané pre-
miéry zahraničních pecek.

Audiovizuální průmysl by
měl tedy podle posledních in-
formací dostat od státu fi-
nanční pomoc ve výši skoro
stovkymilionů. Zasažení pan-
demií je o to markantnější
při druhé vlně. Zavřena jsou
kina, zrušeny festivaly, poza-
stavené je natáčení filmů
nebo jejich uvádění do kin.
Problém je v tom, že peníze
mezi distributory, kinaře
a producenty má rozdělit ve
zvláštní listopadové výzvě
Státní fond kinematografie.
Existují však subjekty v pro-
dukci, distribuci a exhibici,
které z různých důvodů na
peníze z fondu nedosáhnou,
respektive nedosáhnou ani
na tuto pomoc, i když by
úspěšně mohly žádat o pení-
ze z balíčku COVID – Kultura
II. V něm totiž právě audiovi-
ze není zahrnuta. Je to začaro-
vaný kruh, protože u tohoto
segmentu se počítá s pomocí
právě státního fondu. Struč-
ně řečeno, již nyní někteří
čeští distributoři i provozova-
telé kin pomalu zavírají
kráma hrozí, že finance dora-
zí buďto pozdě, nebo vůbec.
Filmový průmysl se zkrát-

ka mění k nepoznání, a jak
někteří říkají, pojem domácí
kino získává nový rozměr.
Kina v budoucnosti rozhodně
nezaniknou, a až se vše vrátí
do zajetých kolejí, budeme
do nich zase moct chodit na
filmové pecky. Jen je jisté, že
přežijí ti největší a nejsilnější
a také se zkrátí doba mezi ki-
nopremiérou a premiérou na
některé z internetových tele-
vizí. FILIP JAROŠEVSKÝ

inzerce

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

Balea
Colornique
Intesiv Color Creme
barva na vlasy
1 ks, více odstínů

129 Kč

Inovativní technologie dodá
vlasům intenzivní zářivé barvy
včetně pečujícího složení proti
lámavosti vlasů. Šetrná barva
na vlasy s fascinujícími odstíny
a spolehlivým krytím šedin
neobsahuje parfemaci a díky
neutrální vůní je barva ideální
pro aplikaci doma. Neobsahuje
amoniak, etanolamin a silikony.

Společnost Netflix v Česku
uvádí vlastní předplacené
karty. Ty lze koupit v několi-
ka hodnotách na přibližně
patnácti stovkáchmístech po
republice. Služba Netflix je
vhodná pro všechny bez roz-
dílu věku nebo diváckých pre-
ferencí. Hlavními výhodami
předplacených karet je jejich
snadná dostupnost, snadné
využití – pro aktivaci účtu
není nutné používat platební
kartu. Předplacenou Netflix
kartu je možné zaplatit v ho-
tovosti na pokladně v prodej-
níchmístech. Ihned je připra-
vená k použití. Stačí setřít fó-
lii na její zadní straně, pod ní
se nachází šestnáctimístný
PIN. Ten pak stačí zadat do
příslušného pole na
www.netflix.com/kod.
Karty jsou nyní v prodeji

v hodnotách čtyř set korun, ti-
síc korun nebo čtyř tisíc ko-
run. Všechny poukazy jemož-
né využít k nákupu libovolné
varianty předplatného. Do
jednoho účtu je zároveňmož-
né přidat i několik kódů a kre-
dit účtu si navýšit. MET

Daniel Craig FORUMFILM.CZ

Zachraňte
primáty
Australská umělkyně Lisa
Roetová žijící v Melbourne
se ve své tvorbě věnuje
především ekologické pro-
blematice. Při svém debu-
tu na území Spojeného krá-
lovství vytvořila ve skot-
ském Edinburghu přes
13 metrů vysokou instalaci
nazvanou Zlatá opice. Má
upozornit na ochranu ohro-
ženého druhu tuponosého
primáta, který žije v hor-
ských lesích střední a jiho-
západní Číny. Umělkyně se
zúčastnila mnoha pobytů
ve významných světových
zoologických zahradách. AP

Netflix. Nabízí
předplacené
filmové karty

Bez Duny a Bonda. Kinaři živoří





www.metro.cz SERVIS čtvrtek 5. listopadu 2020 17

8/12 °C8/12 °C7/11 °C7/11 °C

NEDĚLESOBOTAZÍTRADNES

Počasí

„Jmenuji se
Adéla a ještě

jsem nevečeřela.“

DUŠAN GEJDOŠ
Facebook
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 To je vražda, napsala IX
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Vyprávěj
21.00 Gejzír
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.30 Zpátky se Sobotou
23.30 Tančírna na hlavní třídě

‘59 (2/3)
01.00 AZ-kvíz
01.30 Toulavá kamera
02.15 Dobré ráno
04.45 Hobby naší doby
05.15 Černé ovce

16.30 Sto divů světa (11/13)
17.25 Novozélandští tučňáci
18.15 Herbář
18.45 Večerníček
18.55 Dobrodružství vědy

a techniky
19.30 Utajená řeč peněz (8/13)
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Afrikou letem světem
20.55 Manu aMatěj na cestě

z Říma na ostrov Capri
21.25 Křížem krážem Izraelem
21.55 Viditelný svět
23.50 Queer: Život snů
00.15 Dětští vojáci mají novou

práci
01.15 V pasti II (5/10)
02.05 Hitlerovy prohrané bitvy

16.00 Mentalista (10)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3929)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (989)
21.40 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (990)
23.05 Život ve hvězdách
23.40 Mentalista (9)
00.40 Mentalista (10)
01.30 Castle na zabití III (8)
02.15 Krok za krokemVI (13)
02.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (819, 820)
04.45 Novashopping

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (57)

Umění lásky. Seriál (ČR, 2020)
21.35 Vinaři II (16)
22.55 Šéfem za pár minut
23.35 Cesty z dluhů
00.05 Policie v akci
01.05 Námořní vyšetřovací

služba VIII (15)
02.00 Walker, Texas Ranger III

(17)
03.05 Jake a Tlusťoch IV (3)
04.05 Prostřeno!
05.40 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Body Fixers
11.30 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.05 Óčko hity
18.00 Top 5 Z FITKA
18.20 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko Black

To nejlepší z rapu a rnb
23.30 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy
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DannyMuzikář
Whippeta. To nebyl
pes. To byl parťák,
dítě, sourozenec.

Anketa

Jaké psí plemeno doporučujete?

Iva Koudelková
Čivava je nejchytřejší
a můžete si ji vzít

do postele.

Náš přední šotouš@bambajak vykročil před svou krásku, zmáčkl
spoušť a k tomu připsal: „Dnes pěkných 5 koleček na lince 7/2 na
pankráckém voze 9236 vypraveném za vozovnu Hloubětín.“
Hezká šichta, pane řidiči! A oceňujeme i tagy #bambajka
#skoda15t #iamthedriver #depot #pankracdepot #mojemetro.

JendaMalý
Akita Inu. Jsou to psi,

jejichž lásku si
musíte zasloužit.

@mojemetro

FOSFORESKUJÍCÍ
PŘEKVAPENÍ
Naposledy jsem zmiňovala rozdíly mezi severní a střední Ko-
lumbií, na pobřeží Karibiku se zaměřím i dnes. Kousek od
města Cartagena de Indias se nachází nádherná bílá pláž, a to
nejen kvůli svému jménu – Playa Blanca. Je jedním z obvyk-
lých cílů turistů, přesto stojí za návštěvu. Je to takový malý
ráj na zemi. Po celé pláži jsou umístěny bungalovy a restaura-
ce z palmových listů, takže výhled na moře při odpolední sies-
tě je zaručený. Já jsem si užila nejen pobyt na pláži a místní
vyhlášený nápoj coco loco (čerstvé kokosové mléko s větší

nebo menší kapkou
rumu), ale také šnorchlo-
vání a dlouhé procházky.
Další zajímavou věcí, kte-
rou zde můžete podnik-
nout, je plavání v plankto-
nu. Ze začátku jsem si
pod tím neuměla nic moc
představit, ale bylo mi ře-

čeno, že tuto noční aktivitu musím vyzkoušet. V noci celkem
nerada chodím domoře, takže představa toho, že pojedu ma-
lou motorovou lodičkou asi 20 minut a poté budu muset do
moře skočit, mě zrovna nenadchla.
Dojeli jsme na místo k menšímu zálivu a já stále nechápala,
co se bude dít. Najednou náš průvodce do vody skočil
a začal plavat. Podívaná to byla neuvěřitelná, každý jeho
pohyb vytvářel fosforeskující modré světlo díky planktonu,
který se v moři nachází. Skočila jsem tedy do vody taky a uží-
vala si, jak voda zasvítila při každémmém tempu. Všichni
jsme byli u vytržení a užívali si daný okamžik. No kdy se vám
stane, aby vám voda pod rukama doslova zářila?

Citát

Užila jsem si nejen
pobyt na pláži, ale
i místní vyhlášený
nápoj coco loco.

Dopisy a vzkazy

ŠÁLA

Řešení sudoku

TROTAMUNDOS
VĚČNÁ CESTOVATELKA
A STUDENTKA POSEDLÁ LA KULTUROU

Blatný je cynik?
Já nesouhlasím!
Myslím si, že není nic špat-
ného na tom, že současný
pan ministr Blatný vzal
tuto práci, přestože pode-
psal petici hnutí Milion
chvilek za odstoupení Ba-
biše. Bylo by alibistické
a jednoduché říci: „Já vám
nepomohu, protože mám
takový názor na premié-
ra.“ Tady přece jde o to,
aby někdo spolehlivě řídil
ministerstvo zdravotnic-
tví. Myslím si, že teď se
tam lidé zrovna nehrnou,
a pokud pan Blatný pode-
psal tu petici, je vidět,
že na ministerstvo nešel
s tím, že by měl ambice
být ve vládě premiéra
Babiše, ale spíše proto, že
mu není lhostejný součas-
ný stav. Myslím si, že je
důležitější sledovat jednot-
livé kroky a rozhodnutí
ministra a ty pak posuzo-
vat než se snažit na každé-
ho někde něco najít.

RADEK NOVOTNÝ, PRAHA 8

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek



Hlasování bez shromáždění
Jedním z dnes nejhledaněj-
ších výrazů z oblasti SVJ na
internetu je per rollam. Tato
možnost hlasování mimo
shromáždění není žádnou
novinkou, ale dosud se jen
velmi málo využívala. Hlav-
ním důvodem byl nedostatek
zkušeností a neznalost správ-
ného postupu. Právě hlasová-
ní per rollam ale elegantně
řeší například nedostatečnou
účast na shromáždění a ob-
dobné situace, blokující roz-
hodování SVJ a družstva.

Více je možné využívat také
lex covid
Další možnosti řešení součas-
ných situací nabízí zákon č.
191/2020 Sb. ze dne 17. dubna
2020 o některých opatřeních
ke zmírnění dopadů epide-
mie koronaviru. „Díky němu
se prodlužuje platnost mandátu
členů výboru do uplynutí 3 měsí-
ců ode dne následujícího po dni
skončení mimořádného opatření
při epidemii, aniž by bylo nutné
o tomto hlasovat,“ informuje
právník Mgr. Vojtěch Opočen-
ský z portálu Svjpravnik.cz.
Vzhledem k současné situa-
ci, kdy vlivem mimořádných
opatření v rámci COVID-19
často jednotlivým členům SVJ
odpadl zdroj příjmu, anebo se
podstatně snížil, se právníci
portálu Svjpravnik.cz setká-
vají též s případy, kdy SVJ po-
třebují prohlasovat návrh na
snižování příspěvku na sprá-

vu domu a pozemku. Pokud
má SVJ na bankovním účtu
dostatečnou rezervu, může
i toto být vstřícný krok v této
nelehké situaci. Také pro toto
hlasování se jako nejvhod-
nější řešení nyní nabízí per
rollam.
Lex covid pomůže i v přípa-
dě, kdy není hlasování per
rollam uvedeno ve stanovách.
Per rollam se v tomto případě
může uskutečnit na základě §
19 odst. 1 lex covid.

Následky podvodných zá-
pisů statutárních orgánů:
Vytunelování SVJ není jedi-
ným problémem
V minulých měsících se také
rozmohl nový druh podvodu
– falešné statutární orgány
SVJ. Celý podvod je poměr-
ně jednoduchý – podvodníci
zfalšují zápis ze shromáždě-
ní, nechají se na něm zvolit
předsedou a podají návrh
na zápis do rejstříku. Riziko
vytunelování SVJ, případně
jeho jiné finanční zneužití,
je největším, ale ne jediným
problémem.
„Ačkoliv se nově zapsaný předse-
da v rámci svého podvodného jed-
nání rozhodně nezamýšlí věnovat
se skutečnému řízení dotčeného
SVJ, právně se stává jeho jediným
statutárním zástupcem. Z toho
vyplývá, že legitimně zvolený
výbor pozbyl své právní subjekti-
vity. Pro provoz SVJ to znamená
velmi zásadní komplikaci. Důsled-
kem zápisu nového statutárního

zástupce je kompletní blokace
činnosti společenství. Tento stav
může trvat týdny až měsíce. Něko-
lik SVJ, které jsou našimi členy se
podvodníci pokusili takto vytune-
lovat. V reakci na to jsme zavedli
službu Alarmsvj.cz, která pod-
vodné zápisy hlídá,“ konstatuje
Mgr. Jan Eisenreich, předseda
Sdružení českých, morav-
ských a slezských SVJ.

Jak nejrychleji navrátit pravo-
moc legitimnímu výboru SVJ?
Právník Vojtěch Opočenský
z portálu Svjpravnik.cz dopo-
ručuje co nejrychleji svolat
shromáždění, jehož jediným
věcným bodem bude převo-
lení, tedy odvolání z funkce
účelově zapsané společnosti
a opětovné zvolení původ-
ních členů výboru. Opět je vý-

hodné využít rychlé varianty
hlasování per rollam. Podle
součinnosti členů SVJ lze hla-
sování per rollam svolat již
do pěti dnů, pokud není ve
stanovách uve-
deno jinak.

Dominika
Bučková

DOMOV
komerční příloha čtvrtek 5.listopadu 2020

Omezení kvůli opatřením
proti koronaviru nejsou
jediným problémem,
který nyní SVJ a druž-
stva řeší

Častým problémem, se kterým se v současnosti SVJ
a bytová družstva potýkají, je především nemožnost
konání shromáždění. Bez ohledu na aktuální situaci
se objevila i zcela nová hrozba: V minulých týdnech
se desítky SVJ staly cílem pokusů o nelegální zápis
nových statutárních orgánů do rejstříku s cílem
dostat se k penězům, které mají SVJ na účtech. Pro-
blémy mají jedno společné – více než kdy jindy jsou
nezbytné včasné a správné informace.

www.okolobytu.cz

Opatření proti pandemii zhoršují ekonomickou
situaci mnoha bydlících
Zejména ve velkých SVJ a družstvech je nyní důležité, aby byli
statutární zástupci se svými členy více v kontaktu. Jde především
o to, mít včas podchyceny situace u těch vlastníků nebo družstev-
níků, na které současná opatření ekonomicky nejvíce doléhají.
Druhým nejdůležitějším krokem je správná komunikace. „Setká-
váme se se situacemi, kdy výbor vůči členům nepostupuje správ-
ně při vymáhání dlužných částek a spoléhá se pouze na ústní
příslib zaplacení dluhu v nejbližší době. Ocitne-li se dlužník me-
zitím v insolvenci a výbor tuto skutečnost nepodchytí včas, ztrácí
možnost dluh vymoci,“ upozorňuje Dagmar Jonášová z Raiffeisen
stavební spořitelny, která má s SVJ dlouholeté zkušenosti.
Důležitá je též včasná komunikace s mateřskou bankou. Specia-
listé banky jsou kdykoliv připraveni konkrétní situaci konzulto-
vat a pomoci s řešením.
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Je to rodinné auto,
nebo supervýkon-
ná bestie na okru-
hy? Obojí. Každo-
pádně nesmírně
zábavná záležitost.

Na jaře tohoto roku se dostal
na český trh mnichovský kle-
not s tím nejnadupanějším
motorem, co má BMW k dis-
pozici: stejně jako BMW M8
pohání toto SUV vysokootáč-
kový motor V8 se dvěma tur-
bodmychadly s nepřímým
chlazením plnicího vzduchu
a přímým vstřikováním pali-

va. Model X5 M Competition
jakožto okruhově orientova-
ná radost má 625 koní, tech-
nické nadšence potěší kříže-
né svody výfukového systé-
mu, variabilní časování venti-
lů a úžasný točivý moment
s hodnotou 750 Nm.

Můžete tomu říkat krabice,
ale odpor vzduchu je převál-
covaný silou, z nuly na stov-
ku se dostane za 3,8 sekundy.
Pomáhá tomu i pohon všech
kol M xDrive, aktivní diferen-
ciál na zadní nápravě a per-
fektně pracující osmistupňo-
vá převodovka, jejíž rychlost
simůžete určovat sami. V nej-
více ostrém nastavení řadí za
200 milisekund, takže ani
„švec“ říct nestihnete. Nejsil-

nější sériový motor od mni-
chovské automobilky je pod-
porován hromadou jízdních
asistentů, jejichž popis by se
ani do tohoto testu nevešel.
Auto dostalo působivý tmavě
modrý lak Tanzanite Blue
a to, že jde o závodní verzi M
Competition, poznáte podle
jiné masky chladiče ve tvaru
charakteristických ledvinek,
speciálních krytů zrcátek.
V černé barvě jsou vyvedeny
i čtyři koncovky zadních výfu-
ků, které petrolheady potěší
mocným hutným duněním.

Zajímavostí je, že zákazník
můžemít vpředu a vzadu jiná
kola, na jinak velké ráfky
jsou obuty jinak velké pneu-
matiky – verze Competition

může tedy mít 21palcová
kola s pneumatikami 295/35
R 21 vpředu a 22palcová kola
s pneumatikami 315/30 R22
vzadu. Sílu, kterou do nich
pouští 4,4litrový benzinový
motor, pak krotí vpředu šesti-
pístkové a vzadu jednopístko-

vé třmeny. Kdyžmotor vypne-
te, ještě chvíli hučí – to je
zvuk elektrického vodního
čerpadla, který dává lázeň
horkým turbům.

Pokud byste chtěli poznat
všechny funkce auta, vezmě-
te si volno na několik dní. Vel-
mi dobře vyladěný je infotain-
ment, je zde nepřeberné
množství nastavování čeho-
koli. A padne-li vám do toho
tma, budete se radovat zase –
díky laserovým světlometům,
s těmi je nutné vyrazit na
jízdu po okreskách. Cenovka
za vysněné auto z jiného svě-
ta startuje na 3,3 milionu ko-
run, bestiální M paket pak při-
jde na dalších tři sta tisíc ko-
run. PETR HOLEČEK

Pohled do interiéru BMW

Za tím autem se otočíte. A pokud ne, stejně vás donutí zvuk z výfuků. Laserové světlomety jsou technickým skvostem, stejně jako motor. 2x METRO

Z Hummeru
tichošlápek
Ezdráš Egon Hýbl, hudeb-
ník známý také jako Ezy,
miluje veterány a vůbec
všechna auta. Před několi-
ka lety se svým otcem ote-
vřel garáž určenou k jejich
repasování. Nedávno při-
šly do redakce Metra fotky
z jejich posledního velké-
ho projektu – v Egmont Ga-
rage sídlící na Šumpersku
dostali za úkol odhlučnit
Hummer H2, který je zná-
mý různými zvuky v interié-
ru. Auto museli odstrojit,
podlaha, strop, dveře, kufr
i podběhy dostaly několik
vrstev odhlučnění. 2x EG

Jako v počítačové hře.
BMW X5 M Competition



Nemovitosti - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969227434

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121 227722

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T: 603478873 225255

Byty - poptávka

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665227162

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 227759

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969227406

• Hledám obecní byt i před
privatizací nebo ve výpovědi,
poskytnu náhradní byt nebo
odstupné. Vyplatím exekuci
nebo hned odkoupím byt,
dům nebo chatu, fér a rychlá
domluva, volejte 776363636 227938

Práce - nabídka
• ZŠ Slovenská 27, Praha 2 při-
jme učitele/ku s aprobací děje-
pis, francouzský jazyk, občan-
ská nauka a výchovné pora-
denství. Životopisy zasílejte
na e-mail:
reditelka@zs-slovenska.cz227568

• Chráněná dílna na Praze 10,
přijme osoby částečně, či plně
invalidní na pozice: uklízeči
venkovních či kancelářských
prostor Praha 7, 10), pomocná
účetní (praxe nutná!), pomoc-
ní dělníci ve skladu (Praha 10),
čističi interiérů motorových
vozidel. Kontaktujte mne pro-
sím na
sarka.alijova@gatebo.cz, tel.:
234090300 v čase od 8 – 14 h.227570

• Výplatamzdy ihned po smě-
ně! Hledáme fyzicky zdatné
kolegy na vykládku/ nakládku
kamionů do Modletic u Prahy
(10min. z Opatova). Mzda 100
Kč čist./hod. Směny po-pá
19-04, svozový autobus z Opa-
tova zdarma. Proplatíme i pře-
stávky. Možná i dlouhodobá
spolupráce. Volejte Nikolu
602600092 wellpack.cz227716

• ŠLONÍ KUCHYNĚ - ZŠ a MŠ
Petra Strozziho, Praha 8 - trasa
metra B /Invalidovna/ přijme
od 1.1.20201 kuchařku. Kon-
takt: jidelna@zs-strozziho.cz,
tel. 284812087 227934

• Firma Chirana T. Injecta,
s.r.o., výrobce chirurgických ši-
cích materiálů, hledá
ženy/muže na třísměnný pro-
voz do výroby. Podmínkou je
zručnost. Nabízíme: 5 týdnů
dovolené, příspěvek na obě-
dy, finanční odměny a další be-
nefity. Praha 4 – Komořany.
Tel: 241097915, 241097931 227964

• KOMWAG přijme závozní-
ky, HPP 19000 + 13, 14 plat,
strav., přísp. na dovolenou aj.
DPP 600 - 700/den čis., výpl.
1x týdně Vol. zdarma
800566924227966

• KOMWAG přijme prac. na
úklid ulic, HPP 16000 + 13., 14.
plat, strav. aj. Volejte zdarma
800566924227968

• PRÁCE PRO KAŽDÉHO! Pení-
ze denně, stravenky, paušál,
přísp. na MHD. 150 Kč/h fix!
Nováčky zaškolíme. Callcent-
rum. Praha 3. Tel: 778440512228043

• Hledámeučitele nebo učitel-
ku prvního stupně. Nabízíme
podporující pracovní klima,
příjemné prostředí a prostor k
vlastní seberealizaci. Umožňu-
jeme navštěvování kurzů
DVPP dle vlastního výběru, k
dispozici je nově zařízená a
prostorná učebna s interaktiv-
ní tabulí. Pokud máte jasnou
vizi o vzdělávání a chuť se dále
rozvíjet, budeme se těšit na
spolupráci. Tel. 604272473,
email:
frantisek.rada@zsstross.cz228065

Starožitnosti

Pronájmy - poptávka
• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
15 tis, větší do 20 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 min., čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088227641

• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 227796

Knihy a časopisy

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Praha 1 | 2 | 3 | 7 | 10
PRONÁJEM BYTŮ

od 6.500 Kč / měsíc
byt2.cz | 775 700 140

Najděte si prověřeného makléře ve
vašem okrese nawww.realitakroku.cz.

Prodáváte byt či dům?

Hlavní partneři projektu Realiťák roku: Mediální partner:

Koupím jakýkoliv byt vPraze
jako investici proděti.

Právní vady, exekuce nejsou překážkou.
Záloha a platba ihned. V bytě můžete

dále bydlet. RK nevolat.
Tel.: 601 522 292

Koupím ihned rod. důmnebo
pozemekvPrazeaokolí.

Financovánímámzajištěno, hotovost. Právní
vady nevadí, dluhy a exekuce uhradím.
Realitní kanceláře prosímnevolejte.
Kontakt: 725 719 745

Koupímchatu, chalupudo50kmodPrahy,
v dobrém i špatném stavu. Děkuji za nabídku.

Tel.: 725911070

Juris real, spol. s r.o.
Chcete prodat

svou nemovitost
dříve než

padnou ceny?
Využijte speciální
nabídky a přijmě-
te bezúročnou
zálohu ve výši
100.000Kč nebo
měsíční rentu

do doby prodeje
Vaší nemovitosti.
EXEKUCE NEJSOU

PŘEKÁŽKOU.

Tel: 777306102

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Koupím byt
Koupím byt v Praze, nebo
s dobrou dostupností

do Prahy. Osobní či druž-
stevní vlastnictví. Na stavu

nezáleží. 773 117 381Chata - poptávka
Koupím chatu nebo chalupu

ve středních Čechách.
stav nerozhoduje, spíše místo.
Telefon: 773 117 381

Velitel směny
Praha

Volejte zdarma: 800 111 112

Až 160 Kč/hod
Možnost záloh mzdy
Dobrá dostupnost

US Embassy in Prague
Velvyslanectví USA v Praze

Více informací a formulář ERA nalezete na stránce velvyslanectví:
https://cz.usembassy.gov/embassy/prague/jobs/

PRACOVNÍKA ÚDRŽBY

Co nabízíme:
• pracovní poměr na dobu neurčitou
• stravenky v hodnotě 65 Kč/den
• 13. měsíční plat
• roční platový růst na základě osobního hodnocení,
25 dní dovolené, 13 dní „sick day”, penzijní připojištění

• roční příjem 363.698 Kč.

HLEDÁ PRACOVNÍKA NA PLNÝ PRACOVNÍ ÚVAZEK
NA POZICI

(úkoly údržby se týkají různých řemesel: instalatérské,
elektrikářské, zahradnické, malířské, zednické, zámečnické atd.)

Požadujeme:
• ZŠ, dokončení technického/odborného vzdělání
• znalosti AJ / ČJ
• 3 leté zkušenosti
• výpis z rejstříku trestů

práce-JOB.cz
PRACOVNICI .online

Řidič Retraku (VZV)
Tel.: 739 220 120
Požadujeme: zkušenosti s Retrakem min.
1 rok, spolehlivost, pracovitost.
Nabízíme: možnost ubytování, příspěvek
na stravu, týdenní zálohy, práce na
DPP/DPČ
Mzda: 130-150 Kč/hod, lokalita
Modletice, nástup ihned.

+420 739 220 120

+420 731 810 744
Operátor/ka výroby

Operátor/ka výroby
Stará Boleslav
Tel.: 731 810 744
Požadujeme: spolehlivost, pracovitost,
zkušenosti z automotiv výhodou.
Nabízíme: možnost ubytování, týdenní
zálohy, firemní svozy z okolí, práce na HPP
Mzda: 130-150 Kč/hod, lokalita Stará
Boleslav, nástup ihned.

Skladník/ce – Picker/ka
Tel.: 739 220 120
Požadujeme: spolehlivost, dobrý
zdravotní stav, zkušenosti s„pickováním“
výhodou.
Nabízíme: možnost ubytování, příspěvek
na stravu, týdenní zálohy, práce na
DPP/DPČ
Mzda: 110-130 Kč/hod, lokalita Modletice
u Prahy, nástup ihned.

Nemovitosti - nabídkaPronájmy - nabídka

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Ewa Farna, Ondřej
Brzobohatý
a Lukáš Hejlík pro-
mluvili o šikaně.

V Česku se s fyzickým nebo
psychickým ubližováním ve
třídě setkává až 85 procent
dětí, ať už jako němý přihlíže-
jící, či rovnou jeho oběť. Větši-
na z nich se ale nikomu ne-
svěří. Častokrát se bojí odve-
ty nebo jednoduše neví, kam
se obrátit.

Nadační fond Nenech to
být (NNTB) se v rámci své dár-
covské kampaně na portále
Donio spojil se známými ce-
lebritami, které se v dětství
se šikanou setkaly. Vznikla
tak série videí, kde osobnosti
kulturní scény otevřeně mlu-
ví o svých drsných zážitcích
z dětství. Cílem je vybrat fi-
nanční prostředky na další

chod a rozvoj Nadačního fon-
du NNTB.

Tělesné inzultace
Ondřej Brzobohatý byl obě-

tí šikany ve čtvrté třídě na zá-
kladní škole. „Já už jsem se
kolikrát bál jít na chodbu,
protože jsem věděl, že mi
buďto vstoupí do cesty, nebo
mi něco vezme,“ vypráví. Po-
stupně šikana přerostla ve fy-
zické napadání, ale jeho spo-

lužáci to tehdy nechtěli řešit.
Změnit by se podle nějměl zá-
jem druhých lidí. „Je nutné
vše řešit. Ne hledět bokem,
tvářit se, že neexistují, nebo
projevovat lhostejnost.“

Zlé hlasy na síti
Ewa Farna se rozpovídala

především o kyberšikaně, se
kterou se pravidelně setkává.
„Každodenně semusím setká-
vat s tím, že vás okolí přesvěd-

čuje o tom, že jste hnusná,
škaredá a tlustá. Jak s vámi
vůbec někdo může být a jak
vy sám se sebou můžete žít.“

Děsivá představa
Lukáš Hejlík se svěřil, že ši-

kanu zažil na obou stranách.
Obětí šikany byl už jakomalý
kluk, zároveň se i on sám stal
agresorem. „Do dneška si pa-
matuju, jak jsem zařídil, aby
si jednoho kluka, kterého

jsem neměl rád, celá třída vy-
mazala z fotky,“ a dodává:
„Představa, že by to někdo
udělal mně, je naprosto děsi-
vá.“ Na závěr videa žákům
vzkazuje, aby šikanu nene-
chali být.
Více informací o problema-

tice šikany najdete na
www.jsemsilnejsi.cz.
Kampaň je možné podpo-

řit také na stránkách
www.donio.cz/nenechtobyt.

Česká zemědělská univerzita
v Praze představuje koncept
mobilních laboratoří s ná-
zvem CZUmobiLAB.
„CZU mobiLAB je připrave-

na k plnému využití v humán-
ní a veterinární medicíně
k detekci libovolných infek-
čních původců na základě de-
tekce jejich nukleových kyse-
lin v odebraných vzorcích,“
říká jeden z autorů konceptu
Hynek Roubík. Podle něj
CZU mobiLAB umožňuje vy-
užití v těžko dostupných ob-
lastech rozvojového světa, zá-
roveň nabízí řešení pro vyspě-
lé státy v případě reakce na
nečekané hrozby v čele s pan-
demickým koronavirem.

„Použití mobilní laborato-
ře v jinak nedostupných ob-
lastech Etiopie a Zambie po-
může zpomalit šíření covi-
du-19, a to díky včasnému od-
halení nakažených lidí,“ po-
znamenává k tomu Marcela
Zárubová z organizace ADRA.
„Nejnutnější zázemí je la-

boratoři poskytnuto v nafuko-
vacím stanu. Laboratoř sama
je pak vybavena zdrojem
elektrické energie v podobě
generátoru a potřebnými pří-
stroji, které umožňují samot-
nou detekci patogenů za vy-
užití molekulárně biologic-
kých metod,“ dodává další
z autorů konceptu, virolog
Jiří Černý.

Ewa Farna 2x JSEMSILNEJSI.CZ

Umělkyně vyzývá k sounáležitosti
Kostýmy zakladatelky studia MiMo Space Moniky Vaverové můžete vidět v mnoha
videoklipech, reklamách, tanečních show, ale i v seriálech a filmech. Teď, když oděvní
odvětví podobně jako řadu dalších oborů zasáhla krize, vyzývá na sociálních sítích
k sounáležitosti. „Všichni teď bojujeme o zachování našich řemesel, maloživností.
A proto hledáme cesty, jak být pro vás stále v provozu. Napište nám, co pro sebe může-
me vzájemně udělat. Rádi přispějeme alespoň malou radou či se navzájem doporučíme
v naší nemalé síti kontaktů,“ vyzývá Vaverová. Více na Facebooku a www.mimospace.cz.

Ondřej Brzobohatý

Vědci z univerzity.
Pomoc v daleké Africe

Celebrity s drsnými zážitky

Evropská liga s českou účas-
tí pokračuje třetími zápasy
ve skupinách, položili jsme
tři otázky expertovi Fortuny
Romanovi Kovaříkovi.

Naváže Slavia v Edenu na
vítězství s Leverkusenem?
Slavia zůstává po dvou kolech
ve hře o postup, což je dobře.
Všechny týmy ve skupině C
mají stejný počet bodů a po-
dobnou výchozí pozici. Dru-
žina kouče Trpišovského je
ale v problémech, proti fran-
couzskému Nice budou chybět
reprezentanti Bořil, Kúdela
a Provod, což je obrovský zásah
do sestavy. Všichni tři hráči jsou
v karanténě, zejména absence

kapitána Bořila je nenahradi-
telná. Kurz na výhru Nice (2,76)
tak pomalu klesá. Hostům se
v poslední době dařilo v Ligue 1
střelecky na cizích hřištích, což
je pro Slavii další nepříjemnost.
Sešívaní ale „neprodají kůži“
lacino, doma si tým věří a snaží
se hrát ofenzivně. V utkání se
gólově prosadí oba celky v kur-
zu 1,75. Směrem k výsledku to
vypadá na dělbu bodů.

Dokáže se Liberec oklepat
z debaklu v Bělehradu?
Slovan inkasoval v posledním
kole Evropské ligy pět branek
od CZ Beograd, což byla pro
tým doslova facka. Ještě větší
přišla v týdnu před zápasem,

když testování odhalilo velký
počet nakažených. Liberec tak
musel povolat na soupisku
i mladíky z rezervy, jeho šance
na úspěch v Německu jsou tak
minimální. Německý klub sice
v pondělí prohrál s Unionem
Berlín, nicméně na podzim
dokázal zase porazit suverénní
Bayern. V zápasech Hoffenhei-
mu každopádně padají branky
a nejinak tomu bude i ten-
tokrát. Hoffenheim Liberec
jasně přehraje, což se promít-
ne i do konečného výsledku.
V utkání budou k vidění ales-
poň čtyři branky v kurzu 1,98.

Bude Sparta poprvé bodovat
na půdě skotského Celticu?

Sparta jako jediná z českých
týmů nehlásí absence způsobe-
né nákazou covid19, nicméně
mimo hru je zraněný Hložek
(kotník). Bez svého nejlepšího
hráče bude mužstvo směrem
dopředu citelně oslabeno,
v obraně se pak tým z Letné trá-
pí. Sparta inkasovala ve dvou
duelech Evropské ligy už sedm
branek, v obou případech pak
prohrála s Lille i AC Milan o tři
góly. Herní projev během po-
sledního duelu v Itálii byl do-
slova žalostný, Sparta prakticky
neohrozila branku soupeře. Do-
mácí jsou na tom oproti Spartě
lépe silově, díky fyzickým pa-
rametrům pak budou vyhrávat
osobní souboje a získávat míče.

Fortuna. Koronavirus vezme českým celkům další body

Ministerstvo financí varuje: Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost! Zákaz účasti osob mladších 18 let na hazardní hře.

Celtic je rovněž rozehranější,
FORTUNA:LIGA začne až o ví-
kendu. Domácí v kurzu 1,48
zvítězí, možná i o dvě branky
nebo s nulou vzadu.
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Český cyklista Zdeněk Štybar
obsadil třetí místo ve 14. eta-
pě Vuelty, která po 204,7 km
skončila v Ourense spurtem
skupiny uprchlíků do kopce.
Zvítězil Belgičan Tim Wel-
lens, v čele průběžného pořa-
dí zůstal Slovinec Primož Ro-
glič. Štybar strávil v úniku vět-
šinu etapy, jež svým zvlně-
ným profilem s několika stou-
páními seděla jeho klasikář-
ským schopnostem. V závěreč-
ném spurtu českého jezdce za-
vřel u bariéry Španěl Marc So-
ler a Štybarovi mezitím o ně-
kolikmetrů ujeliWellens a Ka-
naďan Michael Woods. ČTK

95 % 2 %
remíza 3 %

JAK TO VIDÍ EXPERT FORTUNY
ROMAN KOVAŘÍK
CELTIC – SPARTA PRAHA: 1. TÝM
VYHRAJE S ČISTÝM KONTEM - ANO

JAK TO VIDÍ
BOOKMAKEŘI

• Sparta v EL 2krát prohrála o 3 branky
• Mimo hru zraněný kanonýr Hložek
• Skotská nejvyšší soutěž se stále hraje
• Hosté inkasovali ve 2 duelech 7 branek

Výše kurzů je platná ke 4. 11. 2020.
Ministerstvo financí varuje: Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost!

Zákaz účasti osob mladších 18 let na hazardní hře.

2,56
KURZ

1,48
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Číslo dne

30. 11.
V tento den se uskuteční vol-
by prezidenta Ruské atletické
federace. V jejím čele chce
stanout bývalá běžkyně Irina
Privalovová. Křeslo je volné
po červencové rezignaci
Jevgenije Jurčenka.

Fotbalisty Sparty před dneš-
ním utkáním Evropské ligy
s Celtikem (21.00) stále trápí
rozsáhlámarodka. Kvůli zdra-
votním problémům v Glas-
gow nejsou brankář Milan
Heča, útočník Libor Kozák či
obránce Matěj Hanousek.
K dispozici už ale je uzdrave-
ný stoper Dávid Hancko.
Ve stejný čas jako Sparta

nastoupí Liberec na půdě ně-

meckého Hoffenheimu. Slo-
van trápí velký počet nakaže-
ných koronavirem. Trenéro-
vi Pavlu Hoftychovi zbylo jen
pět hráčů základní sestavy.
Podobně je na tom Slavia, kte-
rá bude hrát v 18.55 doma
s francouzským Nice. Praža-
nům chybí trojice reprezen-
tantů Jan Bořil, Ondřej Kúde-
la a Lukáš Provod. Pozitivní
test mají další dva hráči. ČTK

V brance českých
hokejistů bude
dnes stát proti
Švédům Bartošák.

Premiéru v roli hlavního tre-
néra reprezentace si odbude
u českého výběru Filip Pešán.
Jeho svěřenci vstoupí dnes od
13.30 v Helsinkách do turna-
je Karjala Cup duelem se
Švédskem. Bude to první
zápas národního týmu od
9. února, kdy na Švédských
hrách ve Stockholmu zdolal
Rusko 4:3 po nájezdech.
Český realizační tým mu-

sel vzít při přípravě na utkání
zavděkmateriály zminulé se-
zony. „Musíme se na to dobře
nachystat, protože to bude
náročné utkání. Švédové
mají opravdu skvělé hokejis-
ty. Bude to určitě těžké utká-

ní, ale doufám, že ho zvládne-
me,“ řekl asistent PešánaMar-
tin Straka. Kdo bude kapitá-
nem týmu, ale neprozradil.
Již v úterý avizoval Pešán, že
v brance by měl být Patrik
Bartošák, zatímco Dominik
Hrachovina by odchytal so-
botní duel s Finskem. V sesta-
vě proti Švédsku nebude chy-
bět klíčový obránce Filip Hro-
nek, přestože pondělí musel
strávit kvůli hraničním hod-
notám výsledků testu na ko-
ronavirus v izolaci.

Hronek je jedním z hráčů,
kteří kvůli přerušení domá-
cích soutěží postrádají zápa-
sovou praxi. O to víc se na tur-
naj těšil. „Nároďák je nejvíc,
co asi jde. Uvidíme, jak rych-
le se nám povede chytit zápa-
sový rytmus, který řada z nás
nemá. Při tréninku to zatím
bylo všechno v pohodě,“ po-
dotkl Hronek. Přímý přenos
zápasu odvysílá ČT Sport. ČTK

Štybar. Dojel
třetí na Vueltě

Podmol za sebe
Motocyklový jezdec Libor
Podmol se představí na
lednové Rallye Dakar pod
hlavičkou vlastního týmu.
Bývalý mistr světa ve
freestyle motokrosu byl
dosud členem týmu Orion
Moto Racing Group, dva
měsíce před startem sou-
těže se ale osamostatnil.

Odklad obhajoby
Ruský boxer Alexandr Po-
větkin se nakazil korona-
virem a musel odložit ob-
hajobu prozatímního titu-
lu mistra světa v těžké
váze organizace WBC.
Olympijský vítěz z Atén
se měl 21. listopadu utkat
v Londýně s Britem Dillia-
nemWhytem.

Tábor nic nemění
Světový pohár cyklokrosa-
řů by měl po změně zá-
vodního kalendáře kvůli
koronavirové krizi odstar-
tovat podle plánu v neděli
29. listopadu v Táboře. Po-
jede se ale bez diváků. Bě-
hem listopadu by měl po-
kračovat i domácí poháro-
vý seriál Toi Toi Cup. ČTK

Kapitán Rolinek skončil
Hokejový útočník Tomáš Rolinek se ve 40 letech rozhodl
ukončit kariéru. Kapitán mistrů světa z roku 2010 v této
sezoně ze zdravotních důvodů za Pardubice, v jejichž dre-
su získal před patnácti lety extraligový titul, nenastoupil.
„Můj zdravotní stav je dobrý, nekončím proto, že jsem
byl na operaci. Noha je ve stoprocentním stavu. Velký po-
díl na tom má covidová situace. Zjistil jsem, že nejsem
schopen připravit se, abych mohl hrát. Tělo mi vypovědě-
lo službu,“ řekl Rolinek. Hrál i v Rusku za Magnitogorsk
a Ufu. V české reprezentaci odehrál 145 zápasů. ČTK

inzerce

Fotbal. Další ztráty

Nároďák
jde do boje

Krátce


